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GLASILO OK SZDL KOČEVJE

Kritična analiza delovanja političnega 
sistema socialističnega samoupravljanja 
v javni razpravi

V dosedanjih razpravah so že dane pobude in predlogi za 
dograjevanje nekaterih delov političnega sistema — v posa
meznih sredinah je dan poudarek zlasti tistim problemom, ki 
so glede na problematiko kritične analize in njene ocene zanje 
specifični — razprava v obdobju velikih družbenopolitičnih 
aktivnostih

Tudi v naši občini je razprava o 
kritični analizi, ki je v tem tre
nutku v polnem zamahu, pove
zana z načrtovanimi pomemb
nimi aktivnostmi. To so priprave 
na kongrese družbenopolitičnih 
organizacij, priprave na skupš
činske volitve in obravnave pos
lovnih rezultatov. Razprava 
poteka v skladu s programom, ki 
ga je pripravil svet za politični 
sistem P OK SZDL, pri čemer je 
posebej poudarjena zelo 
pomembna vloga družbenopoli
tičnih organizacij kot tudi zato, 
da bi se v dopolnitvi kritične 
analize še v večji meri in celovi
teje opredelila vloga subjektiv
nega dejavnika v naši družbi in 
njegove naloge za boljše delo
vanje političnega sistema.
V že izvedenih razpravah, ki so 
bile do sedaj predvsem vezane 
za temelje kandidacijske konfe
rence in obravnavo posiovnih 
poročil, je bil dan poudarek zla
sti tistim problemom, ki so glede 
na problematiko kritične analize 
in njene ocene specifični za 
našo občino, zlasti pa konkretno 
sredino. Razprava pa ni poka
zala le problemov, dala je tudi 
konkretne pobude za dograje
vanje nekaterih delov politič
nega sistema. Ker smo v pripra
vah na skupščinske volitve in 
sredi aktivnosti pri obravnavi 
poslovnih poročil za leto 1985, 
je bilo v dosedanji razpravi 
posebno mesto dano oceni vloge 
delavcev in delovanja ljudi pri 
samoupravnem odločanju, oceni 
delovanja delegatskega in volil
nega sistema ter uresničevanja 
ustavne zasnove občine.
Veliko je bilo vprašanj o tem, 
kdaj bodo delavci resnično sub
jekti odločanja o sredstvih za 
razširjeno reprodukcijo in 
dejanski nosilci politične obla
sti? Kdaj in kako odpraviti pro

bleme, ki se pojavljajo pri 
dejavnosti gospodarske infra
strukture, in probleme, s kate
rimi se srečujemo na področju 
delovanja KS (ti se kažejo 
predvsem v neustreznih oblikah 
financiranja, premajhni pove
zanosti z združenim c(elom in 
slabostih v delovanju delegat
skega sistema)?

Odgovore na vprašanje smo 
našli že v sami analizi, ki v 
poglavju predlogov nujnih spre
memb za učinkovitejše delo
vanje in dograjevanje politič
nega sistema socialističnega 
samoupravljanja med ostalim 
poudarja, da je »temeljna smer 
pri delovanju političnega sistema 
zagotavljanje pogojev za uresni
čevanje samoupravnih proizva
jalnih odnosov in odločujoče 
vloge delavskega razreda v 
družbeni reprodukciji«. Okre
piti" je potrebno družbeno vlogo 
delavca tako pri opravljanju z 
zadevami in sredstvi kot pri 
delitvi dohodka in razporejanju 
akumulacije, krepiti je družbeno 
lastnino, samoupravni položaj 
delavcev v TOZD in njihovo 
odgovornost ter vzpodbuditi 
nadaljnjo razvijanje samouprav
nega organiziranja. Da bi 
dosegli te cilje, je potrebna vrsta 
sprememb v zakonodaji, pred
vsem pa v dosedanjem načinu 
dela. Večjo pozornost kot doslej 
bo potrebno dati tudi kakovost
nemu in učinkovitemu samou
pravnemu odločanju - jasno 
opredeliti funkcijo referenduma, 
zborov delavcev, okrepiti vlogo 
delavskih svetov in upravljanje 
ločiti od poslovodstva ter stro
kovne podlage za odločanje.

Pri opravL/iju dejavnosti 
posebnega družbenega pomena 
pa bo potrebno zagotoviti druž-
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beni vpliv s sodelovanjem pred
stavnikov uporabnikov v or
ganih izvajalcev, z ustanavljan
jem strokovnih družbenih teles 
pri OZD, ki opravljajo dejavno
sti posebnega družbenega 
pomena, razvijati konkretno in 
nadzorno funkcijo skupščin DPS 
na teh področjih.
O delegatskem in volilnem 
sistemu veliko razpravljamo in 
ga ocenjujemo, zlasti ko smo v 
obdobju intezivnih priprav na 
volitve. Prav je, da se še enkrat 
l tudi na tem mestu spomnimo, 

da je sedanji volilni sistem zelo 
pomemben del našega politič
nega sistema z osnovnim name
nom — poiskati učinkovite 
kadrovske rešitve ter zagotoviti, 
da bodo v delegacijah in na 
odgovornih mestih pravi ljudje 
- taki, ki bodo pripomogli k 
hitrejšemu in demokratičnej- 
šemu razreševanju gospodarskih 
in družbenih vprašanj, s katerimi 
se srečujemo. V dbsedanjem 
delovanju delegatskega sistema 
smo ugotovili vrsto slabosti, ki 
zavirajo njegov hitrejši razvoj. 
Precej je že odpravljenih, vendar 
še vedno ne vse.
Gotovo bo k boljšemu delova
nju delegatskega sistema dopri
nesel v • občini izoblikovan in 
sprejet predlog oblikovanja in 
povezovanja delegacij, pripraviti 
pa bo potrebno tudi ustrezne 
programe za usposabljanje dele
gatov in predvsem doseči, da bo 
v sleherni sredini dan delegaciji 
tak pložaj, kot ji ga zagotavlja 
ustava.

In še beseda o uresničevanju 
ustavne zasnove občine. Tu so 
sicer doseženi določeni premiki 
in uspehi, vendar uveljavljanje 
take zasnove poteka veliko pre
počasi. Vzroke za počasnost je 
iskati v premajhni povezanosti 
družbenopolitičnega delovanja 
delovnih ljudi in občanov. Se 
vedno se delegacije SIS družbe
nih dejavnostih niso uveljavile 
kot zbor občinske skupščine, 
zbor združenega dela ni postal 
mesto usklajevanja in povezov
anja različnih interesov organi
zacij združenega dela.

Da bi to presegli, je potrebno na 
vseh ravneh uresničevati z 
ustavo določene funkcije občine 
in zlasti krepiti samoupravne 
komponente v vseh delih 
sistema, od temeljih samouprav
nih celic do delegatskih skupščin 
in izvršnih organov v občini.

To je le nekaj poudarkov iz kri
tične analize in dosedanje raz
prave. Razparava še ni zaklju
čena, o posameznih sklopih 
vprašanj bodo razpravlajli še 
člani strokovnih društev (ekono
misti, pravniki, računovodje, 
organi DPO in delegati v dele
gatskih skupščinah). Seveda pa se 
razprava nadaljuje vse do 20. 
februarja tudi v OZD in Krajev
nih skupnostih. O poteku raz
prave bomo še poročali, že sedaj 
pa lahko zapišemo, da so 
delavci, delovni ljudje in občani 
v razpravi kritični, vendar pri
pravljeni s svojim lastnim 
delom v okolju, kjer delajo in 
živijo, doprinesti k doslednemu 
uresničevanju temeljev politič
nega sistema socialističnega 
samoupravljanja.
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Delegacija OK ZSMS Kočevje 
na obisku v Prokuplju

Predlog evidentiranih kandidatov 
za vodilne funkcije v 
Skupščinah DPS in SIS

V skladu z rokovnikom za 
uvedbo predkandidaci j skih,
kandidacijskih in volilnih opravil 
ter konstituiranja delegatskih 
skupščin v občini Kočevje so 
delegati občinskega sveta Zveze 
sindikatov in občinske konfe
rence SZDL na skupni seji dne 
20. 1. 1986 obravnavali predlog 
ožjega izbora evidentiranih 
možnih kandidatov za vodilne 
funkcije v skupščinah DPS in

SIS. Delegati so soglasno 
podprli predlog, ki ga je na 
osnovi evidentiranih kandidatov 
upoštevajoč načela in merila 
kadrovske politike, oblikovalo 
predsedstvo OK SZDL.

O predlogu so se delovni 
ljudje in občani odločali na 
temeljnih kandidacijskih konfe
rencah v vseh temeljnih samou
pravnih organizacijah in skupno

stih. Predlog so lahko spremenili 
ali dopolnili, vendar samo na 
podlagi že evidentiranih kandi
datov, ki so bili objavljeni v 
Kočevskih novicah 14. 9. 1985 in 
z dopolnitvami 11. 11. 1985.

Sedaj vam posredujemo 
prvotni predlog. O eventuelnih 
dopolnitvah in spremembah vas 
bomo seznanili v naslednji šte
vilki.

Pregled možnih kandidatov za opravljanje odgovornih družbenih in delegatskih funkcij v občini Kočevje

Funkcija, za Priimek in ime lctn. 
katero je kandidat roj.
predlagan

Poklic OZD-zaposl. Dela in naloge Bivališče

predsednik SO Letonja Stane 1927
podpredsednik SO 1. Gruden Rudi 1930 

2. Škulj Danilo 1937
predsednik IS Popovič Dušan 1954
podpredsednik IS 1. Prebilič Vlado 1930

2. Lindič Jože 1948
SIS a vzg. in izobr.
predsed. skupščine Šušelj Edvard 1949
nam. predsed. skupšč. Marinčič Brane 1933
predsed. zbora izv. Prelesnik Meta 1934
nam. pred. zb. izv. Vesel Božena 1937
predsed. zbora upor. Petek Vido 1953
nam. pred. zb. upor. Štrumbelj Ciril 1936
SIS za zdravstvo
predsed. skupščine 1. Novak Jože 1945

2. Aupič Drago 1929
nam. pred. skupšč. Jerbič Marija 1954
predsed. zb. izvaj. Bižal Ivanka 1948
nam. pred. zb. izv. Žilevski Nataša 1949
preds. zbora upor. Ciglič Bruno 1928
nam. preds. zb. up. Jerbič Tatjana 1955
SIS za otroško var.
predsed. skupšč. Selan Mojca 1953
nam. preds. skupšč. Drobnič Majda 1942
preds. zbora izvaj. Malnar Stanka 1956
nam. preds. zb. izv. Žagar Marica 1953
preds. zbora upor. Janša Vincenc 1950
nam. pred. zb. upor. Lindič Majda 1950
SIS za nudsk. dej.
predsed. skupšč. Stjepič Dragan 1953
nam. pr. skupšč. Klun Ivan 1950
SIS za zaposlovanje
predsed. skupščine Janša Alojzija 1953
nam. preds. skupšč. Resinovič Igor 1956
SIS za kulturo
predsed. skupščine Konečnik Janez 1950
nam. pr. skupščine Lenac Olga 1934
preds. zb. izvaj. Štrumbelj Ema 1941
nam. pr. zbora izv. Klun Peter 1952
preds. zbora upor. Logar Stane 1935
nam. pred. zb. upor. šulman Marija 1942
SIS za soc. skrbstvo
preds. skupščine Aupič Milena 1945
nam. preds. skupš. Miheličič Nežka 1939
preds. zbora izvaj. Jerbič Matija 1952
preds. zbora upor. Žlindra Cirila 1943

SIS za soc. varstvo
preds. skupšč. Bižal Dušan 1947
nam. preds. skupšč. Jami Tomo 1955
SIS za tel. kul.
preds. skupšč. Gorše Jože 1940
nam. preds. skupšč. Smole Nada 1932
preds. zbora izvaj. Gabrič Stane 1951
nam. preds. zb. izv. Henigman Dušan 1937 
preds. zb. upor. Ciglič Bojan 1953
nam. preds. zb. upor. Poje Janez 1944
SflBoup. stan. skip.
preds. skupščine Dobnikar Božidar 1952 
nam. preds. skupšč. Masterl Alenka 1941
nam. preds. zb. izv. Zgonc Janez 1937
preds. zb. izv. Rupnik Bojan 1958
preds. zb. uzpor. Sporčič Filip 1951
nam. preds. zb. up. Komac Vida 1940 
Pokojninsko inv. zav.
preds. delegacije Južnič Ivana 1932
nam. preds. deleg. Rus Edo 1914
DPZ
delegati OK SZDL Gašparac Vladimir 1934

Janša Alojzija 1953
Kozinc Marjan 1943
Letonja Stane 1927
Petek Alojz 1936
Rovan Zofija 1937
Šešek Alojz 1941

ZZB NOV Arko Anica 1925
Kamičnik Ignac 1921
Košir Jože 1920

OK ZSMS Južnič Bernarda 1963
Pečnik Roman 1960
Volf Franc 1961

OK ZKS Klun Andrej 1920
Lenassi Ladislav 1953
Lesar Matjaž 1949
Orel Rudi
Svetličič Tanja 1948

OS ZSS Bradač Ivan 1936
Jurkovič Anton 1954
Koleta Anton 1931
Kopitar Borut 1947
Lipovec Cveto 1952
Resman Vladimira 1950 
Škulj Danilo 1937

inž. agron. 
ekon.
predm. učit. 
dipl. ekon. 
ekon.
organiz.dela

stroj. inž. 
rud.teh. 
prof. slov. j. 
prof. zgod. 
kem. tehnik 
dipl. inž. gozd.

politolog 
višji uprav. del. 
soc. delavec 
fizioterapevt 
zdravnik 
zadr. gosp. šola 
dipl. inž. agron.

gradbeni teh. 
ekon. tehnik 
medic, sestra 
medic, sestra 
dipl. inž. elektr. 
višji upr. del.

dipl. inž. elektro. 
dipl. inž. stroj.

prof. pedag. 
gim. matur.

dipl. inž. gozd. 
predm. učit. 
predm. učit. 
prof. ma-fi 
ekon. teh. 
komerc. teh.

spec. pedag. 
soc. del. 
soc. del. 
dipl. prav.

višji upr. del. 
dipl. prav.

str. teh. 
učit. tel. vzg. 
ekon.
trgov. posl. 
gimn. maturant 
predm. učitelj

kem. teh. 
dipl. arhit. 
gradb.teh. 
gradb. teh. 
dipl. ekon. 
ekon. teh.

rud. tehnik, 
nižja gimn.

gimn. matur, 
prof. pedag. 
dipl. inž. kem. 
inž. agron. 
dipl. prav. 
mag. farmac. 
predm. učit.

ekon. tehnik 
ekon. 
ekon. teh. 
lesni teh. 
absolv. FSPN 
SLO in DS 
upok. 
gradb. teh. 
komerc. teh. 
gimn. maturant 
nedokon. gim. 
kmet. tehnik 
lesni tehnik 
gradb. str. 
pravnik 
višji upr. del.

predm. učit.

SO
Elektro Koč. 
SOZD GK-GG 
SO
Posestvo Snežnik 
SO

preds. IS 
direktor TOZD

Šalka vas 32 
Rožna ul. 17 

vodja spl. in kadr. službe Breg 21 
preds. Kom. za dr. raz. Turjaška A/8 
sekretar Omerzova 38
sekretar SO in IS Gozdna cesta, Dolga v.

vodja teh.sekt.Inkop 
SOZD GK 
SŠTUD učit. slov. j.
OŠ Zbora odposl. predm. učit. 
Melamin ref. v prodaji
SOZD GK-GG direktor TOZD

Trdnjava 12 A 
Roška 68 
Kocljeva 5 
Trata XI/1 
Trg zbora odposl. 67 
Rozmanova ul. 20

SO predsed. skupšč. Ljubljanska c. 6
upok. - Bračičeva ul. 14
Melamin ref. za soc. zadeve Mahovnik 27
Zdravstveni dom fizioterapevt Roška 15 
Zdravstveni dom zdravnik spl. prakse Uskoška 4 
upok. - Mestni log 1/7
SO nač. odd. za inšp. sl. Mahovnik 27

SGP ZIDAR Banja loka 7/A
Posestvo Snežnik račun. Breg 18
VVZ med. sestra Omerzova ul. 14
VVZ vod. preb. in sanit. inšp. Trg zbora odposl. 1
Elektro Kočevje vodja razvoja Kidričeva 14 
SO nač. odd. za obč. upr. Gozdna cesta 3

Slovenijales LIK vodja AOP Turjaška 4 - 1/6 
IT AS pom. preds. PO za pr. Podgorska ul. 11

SO
MORC

ref. za kadr. dej. Kidričeva 14
Rozmanova 26

SOZD GK - GG vod. sl. za urej. gozd. Šeškova ul. 31 
OŠ Zbora odposl. pred. učitelj Podgorska 4 
Kulturni center vodja DE knjižnice Rozmanova ul. 20 
MORC račun. Ljubljansk a c. 16
Kočevski tisk račun. Opekarska 4
Melamin vodja INDOK Trata III/ll

OŠ L. Šercer 
SOZD GK 
sk. služba SIS 
SDK

SGP Zidar 
Itas

Itas
OŠ Zbora odp. 
Posestvo Snežnik 
LIK
Komunala 
0. Š.L. Šercer

Itas
Projekt, atelje 
Gramiz 
Gramiz 
SDK
Zemljiška knjiga

Itas
upok.

ravnatelj 
soc. delavka 
v.d. direktor 
pomočnik dir.

Trata I1I/1 
Mestni log 1/15 
Mahovnik 27 
Trata III/10

vodja spl. kadr. sekt. Roška 15 
pravnik Trata 1/2

vodja RKO za cest. 
učit. tel. vzg.

nabavni ref. 
vodja kom. ener. 
učitelj tel. vzg.

vodja skup. tehnol.

tehnični vodja 
gradb. kalkul. 
vodja anal. sl. 
vodja zemlj. knj.

soc. delavka 
upok.

AMD sekretar AMD
SO ref. za kad. dej.
Melamin vodja odd. za inv.
SO preds. IS
SOZD GK-DSSS direktor SOZD 
Lekarna direktor
OK SZDL sekr. OK SZDL
upok. upok.
upok.
upok. upok.
LIK kadrovska evid.
LIK tehnol.

študent

B/gl6 
TZ0 67 
Trata 2/II 
Vas 4

Na povabilo OK ZSMS Pro- 
kuplje je v januarju delegacija 
OK ZSMS Kočevje obiskala 
pobrateno KS Prokuplje. Cilj 
srečanja mladih iz obeh občin je 
bil predstaviti potek dela na L 
MDA TITOV PARK 85. Vse 
izkušnje z njeno izvedbo smo 
skupno preanalizirali ter opozo
rili na vse napake, ki so bile pri 
njeni izvedbi prisotne.

Dodaknili smo se tudi družbe
noekonomskega položaja mla
dih tako v Prokuplju kot v 
Kočevju. Zelo velik problem 
občine Prokuplje, ki je postav
ljen na prvo mesto njihove 
aktivnosti za izboljšanje stanja, 
je število brezposelnih. Tre
nutno jih je ca 4000 (občina Pro
kuplje šteje preko 33000 prebi
valcev). Naj za primerjavo 
povemo, da ima občina 
Kočevje, ki šteje 19000 prebival
cev od 120 do 160 nezaposlenih 
Poleg nezaposlenosti je v občini 
Prokuplje prisoten tudi problem 
stanovanja mladih družin in nas- 
plošno socialnega varstva mladih 
v občini.

Veliko bolj uspešni od nas pa 
so na področju kulture, predv
sem delovanja kulturno umet
niških društev. Seveda imajo za 
to ustvarjene tudi pogoje, izmed 
katerih je glavni - ustvarjena 
tradicija mesta.

V času našega obiska smo bili 
sprejeti tudi pri predsedniku 
skupščine občine ter vodstvu 
DPO Prokuplje. Le-ti so nam 
omogočili ogled štirih OZD. 
Ogledali smo si tovarno barvnih

kovin (FOM), tovarno za izde
lavo čokolade in kandidiranega 
sadja HISSAR, tekstilno 
tovarno in steklarno. V vseh 
organizacijah združenega dela so 
nas sprejeli poslovodni delavci 
in vodstva OO ZSMS. V vsaki 
sredini smo se pogovarjali o nji
hovih problemih v proizvodnji 
kot tudi na področju preživ
ljanja prostega časa. Skupna 
ocena obiskov je bila pri vseh 
članih delegacije enotna, da je

tehnološka opremljenost vseh 
štirih OZD zelo dobra. To jim 
omogoča tudi dobre gospodar
ske rezultate.

Glede na to, da imajo v Pro
kuplju razvito dokaj široko vrsto 
industrijske proizvodnje, naj bi 
v prihodnjem času podobne 
stike navezali tudi naši predstav
niki OZD. S tem bi okrepili 
sodelovanje med pobratenimi in 
mu dali tudi ustrezno vsebino.

Skupščina občinskega 
sindikata

Podgorska ul. 6 
Bračičeva 1 
Prešernova 7 
Dolenja vas 104 
Kidričeva ul. 4 
TZG26

Turjaška B/6 
Rožna 26 
Breg 14 
Roška 4
Kajuhovo nas. S/1II 
Podgorska 2

Roška 53 
Ljubljanska c. 16

Podgorska 2 
Kidričeva 14 
Kajuhovo nas. 34 
Šalka vas 32 
Mestni log n.h. 
Mestni log III/15 
Tesarska ul. 5b 
Nabrežje 3 
Ljubljanska c. 13

Komunala
LIK
OK ZKS 
SOZD GK

LIK 
ITAS 
OS ZSS 
Oprema 
LB
SOZD GK-GG

Osnovne organizacije ZS se 
morajo hitreje in uspešneje 
vključevati v reševanje vsakod
nevnih vprašanj delavcev. To pa 
so v prvi vrsti učinkovito prema
govanje in odprava resničnih 
vzrokov in povzročiteljev 
sedanje gospodarske krize. To 
je bila ena izmed razprav na 
skupščini občinske organizacije 
ZSS Kočevje, ki je bila 27. janu
arja letos.

Delegati so na skupščini pozi
tivno ocenili delo občinskega 
sveta ZS in njegovih organov, 
ob tem pa opozorili predvsem na 
to, da je v bodoče potrebno še 
več aktivnosti nameniti opiranju 
na lastne sile, pri čemer bo 
nujno spremeniti tudi našo

kadrovsko politiko in dati več 
možnosti uveljavljanju mladih 
delavcev. Posebej je bil izpo
stavljen položaj delavcev v 
šolstvu, stanje v kmetijstvu, 
danih pa je bilo tudi nekaj 
dobrih napotkov oz. usmeritev 
za delo sindikata v prihodnje.

Skupščina je na zasedaju izvo
lila novo vodstvo občinskega 
sveta. Za predsednika je bil 
ponovno izvoljen Borut Kopitar, 
za podpredsednika Anton Jur
kovič in za sekretarja Mirica 
Dimitrijevič. Izvoljeni pa so bili 
tudi delegati, ki bodo našo 
občino predstavljali na 11. kong
resu ZS Slovenije in 10. kong
resu ZS Jugoslavije.

M.

Usposabljanje prebivalstva v letu 1986
V januarju 1986 bomo v 

občini Kočevje pričeli z obvez
nim usposabljanjem delovnih 
ljudi in občanov za naloge 
splošne ljudske obrambe in 
družbene samozaščite. Uspo
sabljanje bo potekalo po prog
ramu, ki ga je določil Republiški 
sekretariat za ljudsko obrambo. 
Slušatelji bodo poslušali dve 
temi, ki bosta popestreni s fil

mom in drugimi učnimi pripo
močki. Program za letošnje leto 
obsega naslednji temi:
— Naša krajevna skupnost in 

TOZD v obrambnih pripra
vah ter

- Smernice za obrambo SFRJ 
pred agresijo - Strategija 
oboroženega boja. 

Predavanja so obvezna za vse
delovne ljudi in občane, ne

Proslava dneva JLA 
— 22. decembra

Letošnji Dan JLA — 22. 
december smo v naši občini pros
lavili z več prifeditvami in pros
lavami. Osrednja proslava je 
bila 20. decembra v Šeškovem 
domu v Kočevju. Kulturni prog
ram na tej proslavi so pripravili 
prosvetni delavci in učenci 
Osnovne šole Zbora odposlan
cev z izvirno tematiko iz časa 
NOB. Mnogi udeleženci te pros
lave so obudili spomine na razne 
medvojne proslave in prireditve, 
ki so bile v letih od 1943 do 
konca vojne. Učenci so prikazali 
resničnost dogajanj iz tistega 
obdobja. Na proslavi je sodelo
val tudi moški pevski zbor 
Kočevje. Plaketa ZRVS Jugos
lavije je bila podeljena tov. 
Novak Janku, dolgoletnemu

podpredsedniku občinske konfe
rence ZRVS Kočevje in direk
torju Tiskarne / Kočevje, tov. 
Rački Anton je prejel plaketo 
ZRVS Slovenije in Čop Darko 
pa znak ZRVS Slovenije, priz
nanja Občinske konference 
ZRVS Kočevje pa so prejeli 
Mrvar Marjan, Janežič Stani
slav, Čampa Alojz, Devjak 
Vinko in Adamič Anton.

Viktor Dragoš

glede na to, v katere sestave 
SLO in DS so razporejeni, bodo 
v Šeškovem domu oz. v ustrez
nih prostorih krajevnih skupno
sti. Vsako predavanje bo trajalo 
dve uri.

Odgovorni za organizacijo in 
izvedbo usposabljanja je 
občinski upravni organ za 
ljudsko obrambo, v pripravah na 
usposabljanje pa sodeluje 
občinski odbor zveze rezervnih 
vojaških starešin, koordinacijski 
odbor za SLO in DS pri OK 
SZDL ter vsi družbenopolitični 
dejavniki v naši občini. Nosilci 
naloge v OZD in KS pa so 
komiteji za splošno ljudsko 
obrambo in družbeno samozaš
čito, ki poskrbijo predvsem za 
udeležbo na predavanjih. Ker so 
predavanja obvezna, bodo 
morali v OZD in KS voditi evi
denco prisotnosti ter o tem poro
čati organizatorju pouka.

Predavateljski aktiv je izbran 
iz vrst rezervnih vojaških stare
šin, ki so usposobljeni za izva
janje teh dveh tem.

Upravni organ za
ljudsko obrambo

Podgorska 9
direktor DO C. v Mestni log 31
direktor TOZD Remihova 12 Dol. v. 
sekretar OK ZKS Cankarjeva 13 
ref. za dr. standard Rudarsko nas. 28 
ref. komerc. Dolga vas 39
vodja teh. pripr. dela Kidričeva ul. 8 
vrtalec Podgorska 6
preds. OS ZSS Kidričeva 10
vodja spl. in kadr. sl. Stara c. 29 

Tesarska 5 c
vodja spl. in kadr. sl. Breg 21

Sodelovanje občin

1. februarja so se sestali dele-j 
gati občin Dolina in Kočevje. 
Dogovorili so se o programu. 
sodelovanja obeh občin v letu < 
1986. Dosedanje sodelovanje 
bilo ocenjeno kot zelo uspešno.

V. G.<

, ZLOjdstvoi
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Boljše delo — boljša prihodnost DO Itas

V DO ITAS sicer še niso dokončno znani gospodarsko-eko- 
nomski rezultati poslovanja iz leta 1985, vendar marsikateri 
pokazatelj kaže, da bo poslovanje boljše kot v preteklih 
obdobjih. Ali je ta organizacija uspela zaustaviti trend nega
tivnosti, so doseženi rezultati, miselnost, zagnanost in nova 
poslovna politika dovolj trdna izhodišča za uspešnejše poslo
vanje? Pomanjkljivosti je na mnogih področjih dela v takem 
obsegu, da se včasih ni mogoče opredeliti, Kje začeti z novo 
vsebino ali obliko dela. Morda je ena bistvenih dobrih last
nosti, da so vsi delavci spoznali, da brez boljšega dela ni 
mogoče doseči boyših rezultatov. Aktivnosti bo potrebno na 
vseh področjih poskusiti usmeriti v drugo smer. Verjetno je v 
kolektivu dovolj interesa in tudi moči za spremenjeno vsebino 
dela. Predvsem se bo treba otresti starih navad, spremeniti 
miselnost in boy učinkovito izboljševati dogovorjene naloge. 
Smelo zastavyene naloge, odprava črnogledosti in nemoči ter 
zaupanje v sebe in svojega delovnega tovariša so temeyni 
pogoji za dosego boljših rezultatov.

V zadnjem kvartalu je bil 
dosežen mnogo večji prihodek. 
Ta pa ni le odraz povečane pro
duktivnosti in več dela, ampak 
tudi vpliva cen in drugih elemen
tov. Doseženi prihodek bo 
potrebno analizirati in na tej 
podlagi odpraviti vse tiste 
stroške, ki ga bremenijo in 
pomanjkljivosti v organizaciji 
sami. Tu gre predvsem za kvali
teto dela, vodenje proizvodnje, 
organizacijo dela, nagrajevanje, 
odgovornost za planirane naloge

itd. Nevzpodbuden je vpliv 
obresti, pomanjkanje lastnih 
kvalitetnih sredstev, zastarela 
tehnologija itd.

Odločnost za vpeljavo novih 
programov, okrepitev razvoja in 
tehnoloških izboljšav v proiz
vodnji in organizaciji dela, inte
res za inventivno dejavnost ipd., 
so poglavitne tendence bodo
čega dela.

Načelo odprtosti in samou
pravna naravnanost skupnih

Proizvodna hala Itas Kočevje

Pirče — Itas Priprava elementov za nemoteno proizvodnjo

Desetorica zasedala
14. januarja je bil sestanek 

predsednikov svetov vseh dese
tih krajevnih skupnosti občine 
Kočevje. OK SZDL Kočevje je 
zastopal Peter Šobar. Sklicatelj 
sestanka je bil KS Kočevje- 
mesto. Osrednja točka dnevnega 
reda je bila: Obravnava osnutka 
samoupravnega sporazuma o 
temeljih obrambno razvojnega 
načrta občine Kočevje za 
obdobje 1986 - 1990.

Iz celotnega materiala pa je 
bil izluščen izključno problem 
delitve finančnih sredstev, ki se 
v znesku 0,5 % zberejo iz bruto 
osebnih dohodkov vseh zaposle
nih za financiranje celotne prog-

Ali vam je znano, da je naša občina po številu nesreč z mla
dimi in najmlajšimi udeleženci v prometu na zadnjem mestu v 
Sloveniji?

Dolgoletno in stalno delo s šolsko mladino na področju pro
metne preventive nam je ohranilo mnogo mladih življenj. Priz
nanje gre vsem ki na tem področju aktivno sodelujejo, zlasti pa 
prosvetnim delavcem in AMD Kočevje.

Pri tem pa ne smemo pozabiti, da vsako leto v Sloveniji umre 
za posledicami prometnih nesreč več kot za dva razreda otrok.

programov in planov z drugimi 
organizacijami in institucijami je 
tudi progresivna dejavnost, ki 
bo dala pomembne rezultate, 
hkrati pa zahtevala tudi večjo 
odgovornost za bolj sistematično 
in odgovorno delo. Razvoj prog
ramov in razvoj izdelkov je bist
ven pogoj za pomembnejšo 
uveljavitev v jugoslovanskem in 
svetovnem tržnem prostoru.

V organizaciji je končano pos
lovodno konstituiranje. Ni več 
vršilcev dolžnosti. Na temeljne 
funkcije so končno izvoljeni 
delavci z vsemi pravicami in 
dolžnostmi. Le-ti so dolžni v 
roku 2 mesecev izdelati prog
rame dela in poslovanja za 
področje, ki ga vodijo. Njihove 
opredelitve bodo obravnavali 
samoupravni organi in družbe
nopolitične organizacije in tudi 
spremljali njihovo . realizacijo. 
To pa v odnosu do sedanjega 
dela pomeni bistven kvaliteten 
premik. Končana je tudi družbe
nopolitična organiziranost. Obe 
nedorečenosti sta v preteklem 
obdobju vsekakor negativno 
vplivali na samo poslovanje. 
Preveč je bilo dela s samim 
seboj, zato se bo v prihodnjem 
obdoblju lahko posvetilo več 
časa planskim nalogam, samou
pravnemu delovanju ter vsem 
drugim organizacijskim in osta
lim vprašanjem, ki so predpogoj 
za uspešno poslovanje.

Tudi v ITAS je sklepčnost in 
udeležba na sestankih mnogo
krat vprašljiva. Še posebej 
upada zainteresiranost za obrav
navo vprašanj in predlogov s 
področja interesnih skupnosti. 
Osnova je v obsežnih gradivih in 
preveč strokovnem jeziku, 
kakor tudi v nekordiniranem 
pošiljanju gradiv. Upoštevajoč 
zahteve po sprejemu ustreznih 
odločitev bi glede na vse aktiv
nosti morali sklicevati seje DS 
ali zbore delavcev večkrat mese
čno. V večini primerov gre

vedno za dodatne obveznosti in 
prispevke. To pa ne vzbuja pri 
delavcih pozitivnega odnosa. O 
vsem tem že dalj časa razmišlja 
poslovodna in družbenopolitična 
struktura, vendar pravih vse
binskih rešitev zaenkrat ni na 
vidiku.

V koiektivu je mnogo pozitiv
nega, vendar tudi negativnega. 
Odpraviti negativnost je teme
ljna naloga vseh, ne glede na 
funkcijo. Odprava slabosti bo 
tudi tej organizaciji prinesla 
boljše rezultate. To pa pomeni, 
da se samo z boljšim delom pri
čakuje boljšo prihodnost.

Mrežar

Tehnološka postavitev proizvodnje v obratu Pirče (Itas)

Zaklonišča v občini Kočevje
Okrepljena oboroževalna 

tekma, vse večje napetosti, ki 
nastajajo v mednarodnih odno
sih, in stalno večanje kriznih 
žarišč ter virov in oblik nestabil
nosti v odnosih med narodi opo
zarjajo, da je vojna nevarnost še 
vedno stvarnost časa v katerem 
živimo. Vse to nam narekuje, da 
v stalni skrbi za varnost naše 
države, kljub težki gospodarski 
situaciji, nadaljujemo kontinui
teto obrambnih priprav na vseh 
področjih družbene reproduk
cije. To narekuje, da moramo v 
sklopu obrambnih in samozaščit
nih priprav graditi zaklonišča, ki 
so edino uspešno zaščitno 
sredstvo za množično zaščito 
ljudi pred radiološko-biološko in 
kemično nevarnostjo in drugimi 
nevarnostmi.

Zaklonišča se gradijo v vseh 
urbanistično urejenih delih mest 
v SFRJ. Enako se gradijo zaklo
nišča v naši občini, s tem, da je 
obvezna gradnja zaklonišč v 
mestu Kočevje, izven tega pa so 
za objekte, kot so: šole, vzgojno 
varstvene organizacije, zdravst
veni dom, dom ostarelih in orga

nizacije združenega dela, ki so 
posebnega družbenega pomena.

Sredstva za izgradnjo zaklo
nišča zagotavlja investitor, ki 
gradi ali adaptira stanovanjsko 
ali poslovno stavbo. Investitor je 
lahko oproščen gradnje zaklo
nišča samo v primeru, če je v 
njegovi neposredni bližini 
(radius 200 m) dovolj zakloni- 
ščnih mest. V tem primeru plača 
prispevek za gradnjo javnih 
zaklonišč v višini 3 % od vredno
sti gradbenih del pred izdajo 
gradbenega dovoljenja.

Zasebniki stanovanjskih, pos
lovnih, počitniških in drugih 
stavb in prostorov ter dela 
stavbe in imetniki pravice upo
rabe na teh stavbah in prostorih 
plačujejo letni prispevek za 
zaklonišče, ki je 1,06 % od 
stopnje za obračun amortizacije 
(najnižja dopustna stopnja).

Vrednost stanovanjskih, pos
lovnih, počitniških in drugih 
stavb in prostorov ter dela stavb, 
ki predstavlja osnovo za obračun 
prispevka je ugotovljena na pod
lagi točkovanega zapisnika, s 
katerim je bil ob priliki točkova-

Tudi v bodoče bo potrebno prispevati 
denar za porabo hrane

Po sprejetem odloku občinske 
skupščine so vsi zaposleni v 
delovnih organizacijah in delov
nih skupnostih v naši občini pla
čevali 0,60-odstotni prispevek iz 
bruto osebnih dohodkov v sklad 
za intervencije v kmetijstvu in 
porabo hrane, ki se vodi pri 
občini. Po podatkih je imel iz 
naslova tega prispevka iz bruto 
osebnih dohodkov prihodka 
nekaj nad 39 milijonov dinarjev. 
Nad 5 milijonov din je prispeval

sklad za pospeševanje kme
tijstva in porabo hrane mesta 
Ljubljane. Nekaj pa je bilo osta
nka dohodka iz leta 1984.

Odhodki tako zbranega 
denarja so se uporabili kot pre
mije za povečanje staleža krav, 
za mleko, za pitanje telet, rejo 
krav prvesnic, za urejanje pašni
kov, sofinanciranje pospeše
valne službe pri SOZD GK - 
TOK kmetijstva, za dodatne 
intervencije in premije ter ostale

ramske dejavnosti vseh 10 kra
jevnih skupnosti. Posredovani 
predlog namreč predvideva deli
tev zbranih sredstev v razmerju 
60 % za SLO in samo 40 % za 
ostalo programsko dejavnost 
KS.

Prisotni so menili, da bi bila s 
tako delitvijo ogrožena celo 
najosnovnejša dejavnost krajev
nih skupnosti.

Tako je bil sprejet sklep, da se 
zahteva delitev sredstev 60 % za 
osnovno dejavnost in 40 % pa 
namensko za potrebe SLO, ki 
prav tako sodi v osnovno dejav
nost KS.

V. G.

stroške. Sklad je sofinanciral 
tudi zavarovanje živali, dajal 
dodatna sredstva za pospeše
valno službo ter premije za 
mleko in pitano živino ipd. Pla
čal je tudi nekaj projektov za 
hleve posameznih investitorjev? 
Denar v skupnem znesku sicer 
pomeni precej, vendar pa ni 
bistveno vplival na povečanja 
proizvodnje. Poleg sredstev, ki 
jih je namenjal sklad za kme
tijstvo in porabo hrane, so 
delovne organizacije v minulem 
letu prejemale posebna sredstva 
iz republiških virov za pospeše
vanje kmetijstva in tudi za izva
janje agromelioracij kmetijskih 
zemljišč. Ravno tako je bilo za 
kmetijstvo prispevano tudi iz 
ostalih virov.

Ne glede na vrsto premij in 
prispevkov, ki jih prejema kme
tijstvo v naši občini, se ti vseeno 
srečujejo s precejšnjimi teža
vami zaradi že znanih okoliščin.

Naša družbena skupnost vlaga 
vrsto naporov, da bi kupovali 
čim cenejšo hrano, pa podatki o 
primerjavi cen iz leta 1980 z 
letošnjim januarjem kažejo 
nadvse zanimive podatke. Liter 
mleka v vrečki je stal 8,- din, 
zdaj 89,- din, jogurt v lončku 
3,90 din, zdaj 30,22 din, kilo
gram svinjskega kareja 76,86 
din, zdaj 1.036,50 din, 0,80 kg 
belega kruga 8,90 din in zdaj 
114,- din. Navzlic tolikšnemu 
povečanju cen pa moramo pou
dariti, da so se povečali v tem 
obdobju tudi osebni dohodki, 
katerih podatki pa nismo ugo
tavljali primerjalno.

Pričakovati je, da bodo tudi v 
prihodnje na ta način zbirali in 
prispevali denar za kmetijstvo in 
porabo hrane.

nja seznanjen vsak lastnik oz. 
upravljalec. Izračunana je tako, 
da je število kvadratnih metrov 
uporabe stanovanjske in druge 
površine pomnoženo s številom 
točk, ki ustrezajo stavbi. Vred
nost točke pa se vsakoletno valo
rizira. Odmera se izvrši vsako
letno skupaj z odmero davka od 
premoženja. Stanovalci družbe
nih stanovanj, v katerih ni bilo 
zgrajeno zaklonišče, plačujejo 
3 % od letne stanarine za 
izgradnjo javnih zaklonišč. Ker 
se te obveznosti poravnavajo 
zadnji dve leti, ni bilo mogoče 
prej razmišljati o gradnji jav
nega zaklonišča.

Dosedaj smo v naši občini gra
dili zaklonišča v nekaterih sta
novanjskih hišah in blokih in 
sicer: Turjaška, Kidričeva,
Tesarska, Ulica heroja 
Marinclja, Kajuhovo naselje. V 
organizacijah združenega dela 
pa imajo zaklonišča: SOZD GK- 
GG Kočevje (Marof), TOZD 
Prašičereja-Klinja vas, Pekama 
Kočevje, WO-Cesta na Sta
dion, Ljubljanska banka, Kovi
nar, PTT Kočevje. V letošnjem 
letu pa bo dograjenih še več 
zaklonišč: TOZD Transport
gradnje — vzdrževanje, Oprema 
Kočevje, Ulica heroja Marinclja 
- II. faza, Dom Dušana 
Remiha, Dom ostarelih obča
nov.

Ker se bo zbralo na podlagi 
prispevkov več sredstev za 
izgradnjo zaklonišč, smo naročili 
pri projektivnem ateljeju Lju
bljana - načrt graditve zaklo
nišč, v katerem bodo določene 
lokacije, kapaciteta in delno 
namembnost javnih zaklonišč. S 
tako usmeritvijo in cilji bomo 
lahko v letošnjem letu pričeli s 
pripravami za izgradnjo prvega 
javnega zaklonišča v naši občini, 
kljub temu, da bo do konca leta 
1986 zbranih ca 8.000.000 din, 
ne bo zadostovalo za samostojno 
investicijo, zato bomo iskali 
soinvestitorja, ki bo to zaklo
nišče tudi mirnodobno koristil. 
Po podatkih iz decembra 1984 
stane eno zakloniščno mesto 
93.750,00 din. Z novimi predpisi 
o tehničnih normativih za 
gradnjo zaklonišč tudi v naši 
občini usmerjamo individualne 
graditelje v gradnjo zaklonišča 
dopolnilne zaščite v stanovanj
skih hiši, kar je bistveno ugod
nejše kot pa plačilo prispevka v 
višini 3 % od vrednosti gradbe
nih del.

Glede na to, da živi v urbani
stičnem delu mesta Kočevje, 
kjer je obvezna gradnja zaklo
nišč ca 9000 ljudi, smo zagotovili 
zakloniščnih mest le za 20 % 
prebivalstva. O problematiki 
izgradnje zaklonišč upravni 
organ za ljudsko obrambo in 
občinski štab za civilno zaščito 
redno obveščata Izvršni svet in 
delegate občinske skupščine z 
letnimi poročili. Še posebej pa je 
bila problematika zaklanjanja 
prikazana v poročilu o izvajanju 
priprav civilne zaščite v obdobju 
1981 - 1984, ki je bilo obravna
vano na 28. seji zborov občinske 
skupščine dne 25. in 26. 11. 
1985.

Upravni organ za ljudsko 
obramboViktor Dragoš
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IZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI

IZ KS ŠALKA VAS
Na programsko volilni seji 

krajevne konference SZDL 
Šalita vas novembra 1985 je bilo 
ocenjeno delo dveletnega 
obdobja, kolikor je trajal man
dat članov konference sociali
stične zveze.

Poročilo je podalo vse slab
osti, s katerimi so se srečevali 
delegati in vsi, ki so kakorkoli 
oblikovali in izvrševali posa
mezne naloge v krajevni skup
nosti. Teh pa ni bilo veliko. 
Delo se v krajevni skupnosti 
vedno dobro zastavi, ko se izvoli 
ljudi v odbore, komisije in dele
gacije. Vsi smo prepričani, da 
smo izbrali prave ljudi na prava 
mesta, toda že takoj na prvem 
sestanku se ugotovi nedelo in 
nesklepčnost. Zadane naloge se 
ne uresničujejo. Tako se naloge, 
ki so zastavljene v planih, 
ponavljajo iz leta v leto. Dokler 
ni bilo ustreznih prostorov za 
delo v krajevni skupnosti, smo 
se izgovarjali na neustrezne pro
store. Sedaj prostore imamo, 
delo pa ni zaživelo, ker ni pri
pravljenosti in zainteresiranosti. 
Zbori krajanov, ki so bili organi
zirani pred programsko sejo, so 
bili slabo obiskani. Nezaintere
siranost lahko iščemo tudi v pro
blemih, ki so prisotni že več let. 
Zaradi večnih obljub smo postali 
nezainteresirani za izvajanje 
nalog. Preprost občan nima 
moči, da bi odločal o stvareh, ki 
so problem v njegovi vasi. O 
njegovem nezadovoljstvu, ki se 
pojavlja spričo težkega položaja, 
nerad govori, ker se njegov glas 
ne sliši daleč, čeprav je njegova 
zahteva o klicanju na odgovor
nost tistih, ki so krivi za tak 
položaj, pravilna. Ne smemo se 
čuditi, zakaj mladi ne delajo v 
krajevni skupnosti. Nezaintere
siranost izhaja tudi iz dela starej
ših. Vse preveč se govori in 
govori, mladi pa dejansko obsta
jajo ob strani. Prazne obljube so 
dovolj, da postane mladinec 
neaktiven in se obrne k takemu 
delu, ki mu ustreza. Pri tem se 
ne vprašamo in ne razmišljamo 
ali dejansko ni nekaj resnice v 
tem našem vladanju in vztra
janju na toliko zgrešenih odlo
čitvah, da jim ne bi bilo kos 
veliko močnejše gospodarstvo 
kot je naše, a da pri tem ne bi 
čutilo posledic. Konec konca pa 
bo to naša mladina odločala o 
svoji usodi čez nekaj let in to bi 
morali pri oblikovanju današ
njega položaja marsikdaj 
upoštevaj!.

Največji zaostanek v krajevni 
skupnosti je viden pri komunal
nem opremljanju. Na zborih 
krajanov je bilo to vprašanje 
izpostavljeno na vseh vaških 
odborih. Hitrejša razrešitev pro
blema je pogojena z uvedbo 
samoprispevka, vendar obstaja 
bojazen, da bodo leto in več tra
jajoče priprave na razpis refe
renduma trajale še nekaj časa, 
preden bo usklajen program, kaj 
naj bi s tem denarjem počeli v 
celi . občini in vsaki krajevni 
skupnosti posebej.

Delo predsedstva krajevne 
konference SZDL je slonelo le 
na nekaterih članih, ki ostajajo 
pri delu krajevne skupnosti že 
nekaj let. To se vidi tudi iz poro
čil blagajniškega poslovanja in 
poročila nadzornega odbora.

Naša krajevna skupnost Šalka 
vas j'e prejela zvezno priznanje 
za svoje delo. Res pa je, da je 
največji del tega dela slonel na 
aktivnostih predsednika, pred
sednika sveta KS in še nekaterih 
drugih. Vse zadane naloge so 
bile vsestransko in vzorne 
opravljene. Stik s krajani je bil 
vzpostavljen, čeprav je bil odziv 
bolj slab. Na zborih so bile 
obravnavane stvari, ki nas še 
kako bolijo. Recept za izbolj
šanje imamo, le denarja ni 
toliko, da bi odpravili vse

Proslava ob 75-letnici
organizirane telesne kulture v Sloveniji
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napake in probleme, ki so se 
nakopičili vsa ta leta. Problemi 
se rešujejo, a zelo počasi. Za 
poživitev aktivnosti mladine je 
že izdelan na občinski konfe
renci program. Z njim naj bi 
mlade vsestransko bolj vključili 
v delo. Predsednik sveta KS 
Drago Podreberšek je bil 
mnenja, da bi bilo potrebno 
ustanoviti športno in turistično 
društvo. Športniki naše KS so 
dosegli lep uspeh na tekmovanju 
krajevnih skupnosti v naši občini 
in za nadaljevanje uspešnega 
dela bomo morali ustanoviti 
športno društvo. Pri urejanju 
rekreacijskega centra ob jezeru 
bi lahko sodelovala tudi naša 
KS. Z ustanovitvijo turističnega 
društva, v katerem naj bi bili 
predvsem taki, ki bi imeli interes 
za razvoj tega območja, bi 
veliko pridobila tudi naša kra
jevna skupnost. Turizem je ena 
pomembnih nalog v razvoju 
občine, delo pa ne zaživi, ker ni 
pravih ljudi, ki bi znali iz mnogih 
naravnih danosti ustvariti zani
mivo ponudbo. Mnoge pri
pombe razpravljalcev so se 
nanašale na urejanje prostora v 
krajevni skupnosti. Tu so še 
nerešeni problemi telefonije, 
cest, vodovoda, kanalizacije, 
elektrike. Vsaka vas ima svoj 
problem, ki se ji zdi prioriteten 
in bolj pomemben kot pa je 
sosednji. Za reševanje teh nako
pičenih problemov bo potrebno 
veliko več denarja kot ga naj bi 
prišlo z novim samoprispevkom. 
Zato bo potrebno določiti priori
teto, ki naj bi rešila ta problem. 
Pri tem bomo morali upoštevati 
težo problema in kompleksnost 
reševanja za dolgo obdobje.

Novo vodstvo naj bi bilo tisto, 
ki bo pripravljeno delati tako, 
kot bodo zahtevale naloge, ki so 
pred nami.

Predsedstvo krajevne konfe
rence je sestavljeno iz 19 članov. 
V njem so predstavniki vseh 
organizacij in društev ter pred
stavniki vaških odborov iz kra
jevne skupnosti.

Usmeritve dela v letu 1986 so 
predvsem nadaljevanje nedovr
šenega dela, ki ga prenašamo iz 
leta v leto. Poseben poudarek 
naj bi bil dan organiziranju mla
dine. Najti pravo pot za to ni 
lahka naloga, ker je današnja 
mladina dokaj občutljiva na 
napake, ki se ponavljajo. Nujna 
bo ustanovitev organizacije RK 
na nivoju KS, čeprav po vaseh 
nekateri odbori dobro delajo. 
Boljši stik s krajani in večja 
informiranost je pogoj za učin
kovitejše delo. Imenovanje 
poročevalca in njegov pristanek 
na to še ni pogoj za dobro delo v 
krajevni skupnosti. Akcija za 
nov samoprispevek poteka že 
več kot leto, pa še vedno ni 
usklajen program, kaj naj bi 
samoprispevek prinesel novega v 
našo občino in kdaj naj bi ga 
uvedli. Ustanovitev društva 
Rudar in turističnega društva je 
nova naloga. Pomembna je za 
razvoj krajevne skupnosti. Tudi 
ustanovitev posebne socialne 
komisije je nova naloga. Komi
sija naj bi skrbela, da bi pomoč 
dobili le tisti, ki so do nje upra
vičeni.

V KS ugotavljamo, da bo 
potrebno v prihodnje posvečati 
največjo skrb komunalnemu 
opremljanju. To vprašanje je 
bilo izpostavljeno na vseh vaških 
odborih. Uspešna razrešitev tega 
problema pa je v prvi vrsti 
odvisna od samoprispevka, o 
katerem se že tako dolgo pogo
varjamo.

Z zavlačevanjem izpeljave te 
naloge pa stvari le poslabšu
jemo. Čas je, da tudi na tem 
področju naredimo korak 
naprej.

Cveto Obranovič

V letu 1985 je minilo 75 let pd 
ustanovitve društva Sokol v 
Kočevju, ki pomeni začetek 
organizirane telesne kulture v 
Kočevju in občini. Za proslavo 
te obletnice sta Telesnokulturna 
skupnost in Zveza športnih 
organizacij občine Kočevje 18. 
decembra v Šeškovem domu pri
pravili priložnostno proslavo. 
Pred samo proslavo je bilo v isti 
stavbi srečanje za vse športnike 
naše občine, ki so v letu 1985 za 
svoje delo na področju telesne 
kulture in za športne uspehe 
dobili Bloudkove značke in pla
kete Zveze telesno kulturnih 
organizacij občine Kočevje. Ob 
isti priložnosti je Občinski sindi
kalni svet, ki je sodeloval pri pri
pravi srečanja, razglasil zmago
valce sindikalnih športnih iger.

Sama proslava je bila obliko
vana kot koncert velikega ples
nega orkestra RTV Ljubljana 
pod vodstvom Jožeta Privška in 
Ota Pestnerja. Razvoj telesne 
kulture v naši občini je podal

Cveto Arko, ki je tudi povezoval 
celotno proslavo. V odmoru sta 
bila za najboljša športnika v letu 
1985 proglašena Andreja Drob
nič in Grega Komac. Še posebej 
pa je bilo občinstvo opozorjeno 
na osemdesetletnico nestorja 
kočevske telesne kulture tov. 
Andreja Arka.

Proslava je bila na visoki kul
turni in umetniški ravni za kar 
gre zahvala predvsem Cvetu 
Arku, ki je vložil veliko truda v 
pripravo same prireditve in 
njeno finančno pokritje. Obisk 
na prireditvi pa kaže, da niti 
orkester RTV Ljubljana ni 
dovolj kvaliteten za kočevsko 
občinstvo, saj kljub vabilom ni 
napolnilo dvorane Šeškovega 
doma. Posebna »zahvala« pa gre 
vsem tistim obiskovalcem na 
balkonu, ki so kar uspešno 
»sodelovali« na koncertu in 
druge motili z glasnim govorje
njem in medklici.

Anton Prelesnik

Na svečani prireditvi ob 75-letnici ustanovitve Sokola v Kočevju je 
nastopil orkester RTV Ljubljana — BIG BAND, pod vodstvom 
dirigenta Jožeta Privška, zapela pa sta Oto Pestner in Ditka 
Haberl.

Silvestrovanje 
v hotelu Pugled____

Ob iztekanju starega leta smo 
ljudje že naveličani in izmučeni 
od celoletnih težav in proble
mov. Želimo si to nekako pre
gnati in se sprostiti. Sprašujemo 
se, kam na silvestrovanje? Tisti z 
debelimi denarnicami gredo na 
morje, v planine, nekateri tudi v 
tujino. Večji del Kočevcev pa 
ostane doma; le-ti se odločijo za 
domače lokale.

Tisti, ki so se letos odločili, da 
silvestrsko noč preživijo v hotelu 
Pugled, se niso kesali, kajti 
letošnje silvestrovanje je bilo 
eno najprijetnejših, najbolj 
prisrčnih. Ob zvokih glasbe fan
tov s Kolpske doline »Ansambel 
Tonija Verderberja« je silvestro

vanje doseglo svoj višek, saj so 
fantje dali od sebe vse. V okra
šeni dvorani, s prijetnim strež
nim osebjem, ki je kar tekmo
valo ustreči še tako zahtevnemu 
gostu,-je ob bogato obloženimi 
mizami noč zelo hitro minevala. 
Poleg domačinov so bili gostje 
letos zelo različni; nekaj je 
takih, ki v Kočevje v hotel 
Pugled prihajajo že vrsto let iz 
bližnjih mest, bili so tudi gostje, 
ki so sicer na začasnem delu v 
tujini, pa tudi skupina iz Ame
rike je veselo preživela sil
vestrsko noč. Rajanje je trajalo 
do sončnega vzhoda.

K. J.

75 let organizirane
telesne kulture 
v Kočevju

Glasilo »Kočevske novice« občinske konference SZDL Kočevje ureja uredniški odbor v sestavi: 
Miriva Dimitrijcvič - predsednica. Vlado GuSparac odgovorni urednik. Rudi MUller - glavni 
urednik in člani Cveto Arko. Viktor Drago*. Slavka Janta, Danica Kaplan, Jože Lindič. Valentin 
Mavrin. Milan Mlakar. Ive Stanič. Tanja Svetličič in Danilo Škulj Uredništvo: 61330 Kočevje. 
Ljubljanska 7 - telefon (061) 851-061 Rokopisov in fotografij ne vračamo. Glasilo izhaja v nakladi 
6100 Grafična priprava in tisk TISKARNA Novo mesto. Glasilo je oproščeno temeljnega promet
nega davka po sklepu komiteja SRS za informiranje št. 421-1/72

V letu 1985 je kočevska teles
na kultura proslavila 75-letnico 
ustanovitve Sokolskega društva 
v Kočevju. Obletnica je že častit
ljiva, vendar v slovenskem pro
storu ne tako zelo, saj so kraji, 
ki so proslavljali 120, 110, 100, 
90 obletnice. Kot nam je znano, 
pa so bile razmere v Kočevju 
posebnost, saj so večino prebi
valstva tvorili Nemci in le manj
šina so bili Slovenci. Nemci so 
krojili gospodarstvo, politiko, 
kulturno življenje in seveda tudi 
športno. Prav zaradi takih raz
mer je verjetno prišlo tudi do 
sorazmerno pozne ustanovitve 
Sokola v Kočevju.

Sokolska društva so se najprej 
ustanovila v Češki, kjer je bil 
narod, tako kot pri nekaterih 
drugih slovanskih narodih, 
izpostavljen pritisku nemškega 
in njegovim težnjam in germani
zaciji. Od tu se je ideja sokolstva 
širila med ostale slovanske 
narode in tako tudi med Slo
vence, ki so bili kot majhen 
narod še bolj ogroženi. 
Kočevska pa je kot otok 
nemštva te pritiske občutila še 
najbolj.

Leta 1880 je bila Kočevska 
skoraj stoodstotno nemška.
Zato je tudi povsem umevno, da 
so oni prvi ustanovili svoje telo
vadno društvo, imenovano 
TURNVERE1N. Ustanavljali 
pa so še razna druga društva, 
nemško Čitalniško društvo,
društvo učiteljev, nemško
pevsko društvo, nemško gleda
liško društvo in druge. Njihov 
cilj je bil jasen in zato so društva 
imela vso podporo. Res je, da so 
ta društva imela nekatere pozi
tivne vplive na kulturni raz
voj Kočevske, po drugi strani pa 
je sleherno delovalo v smislu 
splošne germanizacije in razna

rodovanja Slovencev na Kočev
skem.

Ko je v začetku 2U. stoletja 
pričelo rasti število Slovencev v 
Kočevju, je nastala tudi potreba 
po njihovem organiziranem 
nastopu proti Nemcem. Leta 
1908 je bila ustanovljena 
Kočevska posojilnica, rudarji so 
se istega leta organizirali v Unijo 
rudarjev, sledila je ustanovitev 
slovenske čitalnice, začele pa so 
se tudi priprave za ustanovitev 
Sokola. Nemcem seveda to ni 
bilo po godu; na vse mogoče in 
nemogoče načine so se borili 
proti tem organizacijam. Uspelo 
jim je, da so preprečili ustanovi
tev Sokola v letu 1908, saj so v 
njem videli svojega največjega 
nasprotnika. Povsod so objav
ljali, kako liberalni Slovenci 
vršijo kulturni boj proti Koče
varjem (Nemcem). Slovenci pa 
so se borili le za svoje pravice, ki 
jim jih je zagotavljala ustava, 
pravice do svojih šol, društev in 
drugih institucij.

V takih razmerah je priprav
ljalni odbor sklical 23. oktobra 
1910. leta ustanovni občni zbor 
Sokola v Kočevju. V glasilu Slo
venske Sokolske zveze — Slo
venski Sokol (letnik 7, številka 7 
in 8), izdanem v Ljubljani kon
cem julija 1910, je bila ustanovi
tev Sokola v Kočevju napove
dana takole: »V Kočevju, kjer je 
slovenski živelj izpostavljen 
napadom narodnih nasprotnikov 
kakor težko kje hujšim, se snuje 
Sokol. Pravila so že poslali vladi. 
Težko bo stališče novega 
društva. Treba mu bo od drugod 
ne samo moralne, temveč tudi 
izdatne gmotne podpore. Dokler 
ne dobi lastnega doma, bo nje
gov obstoj nesiguren. Dolžnost 
vsakega Slovenca je zategadelj, 
da prispeva kolikor največ more

Najstarejšemu športniku Andreju Arko ob 80-letnici čestita 
najboljša športnica Kočevja Andreja Drobnič.

za Sokolski dom v Kočevju. Pri
spevke sprejema pripravljalni 
odbor Kočevskega Sokola v 
Kočevju.«

In resnično, 23. oktobra 1910. 
leta je bil ustanovni občni zbor v 
prostorih Slovenske gostilne pri 
Beljanu, današnji gostilni pri 
Kmetu na Ljubljanski cesti. 
Zbora so se udeležili tudi zastop
niki ribniškega Sokola, ki je bil 
ustanovljen že nekaj let prej in 
je imel veliko zaslug za ustanovi
tev Kočevskega društva Niso 
zalegle ne grožnje in ne pritiski 
oblasti na Slovence, ki so navkl
jub vsemu temu ustanovili svoje 
društvo. Po končanem občnem 
zboru so Kočevarji razbili okna 
gostilne, poguma za napad med 
sestankom pa niso imeli.

Kako so potekale priprave na 
ustanovitev društva in kako je 
potekal ustanovni občni zbor, je 
udeleženec teh dogodkov, tovariš 
Jakob Menard, opisal v pismu, 
ki ga je poslal Telovadnemu • 
društvu Partizan Kočevje, ko je 
to proslavljalo 50-letnico ustano
vitve Sokola. Takole se glasi 
pismo:

»V Ljubljanskem dnevniku z 
dne 22. tega meseca čitam, da bo 
naslovljeno društvo letos obha

jalo 50-letnico obstoja. K temu 
pripominjam, da je bilo telo
vadno društvo Sokol v Kočevju 
ustanovljeno že leta 1908 in se še 
dobijo nekje kolorirane razgled
nice z napisom Društvo Sokol v 
Kočevju 1908 s sliko uniformi
ranega Sokola s trobojnico in 
poleg še napis »Sovražnikov je 
veliko, njih števila ne glejte!« 
Zaradi takratnih zelo težkih raz
mer, zaradi zelo divjaških napa
dov na slovenski živelj je 
društvo pričelo propadati, ven
dar njegovo delovanje ni popol
noma zamrlo. Leta 1910 smo 
poprijeli z neumorno silo in smo 
na novo z novimi močmi in v 
senci bajonetov ustanovili 
društvo Sokol. Da bo ustanovni 
občni zbor bolj impozanten, so 
nam Ribničani obljubili, da se ga 
bodo udeležili v lepem številu. 
Pričakovali smo jih na kolod
voru. Prišli so v velikem številu. 
Nadvse živahno je bilo snidenje. 
Orožnikov z nasajenimi bajoneti 
je bilo več kot nas in Ribničanov 
skupaj. V mesto smo šli v četve
rostopih, obkoljeni od orožnikov 
Članov smo pridobili veliko, žal 
le prostorov nismo imeli. Nekaj 
časa smo redovne vaje imeli pod 
Kajfeževim kozolcem, kar pa



Ponedeljek, 10. 2. 1986 Koctvsm enovice
Nedeljski utrip v kavarni

Nedeljsko dopoldne je. 
Podam se v kavarno. V kotu naj
dem primeren prostor. Naročim 
si čaj, opazujem in prislušku
jem. Vsi nekaj govorijo, ugibajo 
in modrujejo ter počasi sesajo 
svojo pijačo. Razglablja se o 
vsakdanjih vrašanjih, tegobah, o 
lepih in slabih časih. Mnogi obu
jajo spomine na stare zlate čase. 
Tu se seznaniš z vsemi vprašanji 
in problemi v občini. Nikogar ne 
moti, da ne znamo drugo, kot 
lepo govoriti, hvaliti svoje delo, 
biti pametni gospodarstveniki. 
»Ja, ja - včasih pa je bilo dru
gače«, se sliši mnogokrat.

»Pa kaj bi, je že tako, bo že 
bolje« pribije bolj glasno visok 
upokojenec. »Igram šah, malo 
se sprehodim pa gre. Le križ me 
daje.« »Tebi je lahko, ko pesmi 
pišeš. Ja, pišeš pa kar lepo - o 
rožcah. Ne vem pa, kaj ti rožice 
pomenijo«.

Tam za drugo mizo pa si vneta 
šahista merita moči na črno- 
belih poljih. Okoli mize gruča 
ljudi glasno komentira partijo.

»Vse bi morali dati na raču
nalnik«, glasno razlaga mlajši 
gost. • »Danes znamo pri nas 
samo z metlo delat. Čas naj je 
vse prehitel. Nič ne znate, nič ne 
date za razvoj v našem kraju, 
tudi delegati ne. Vsi ste za samo 
zgago«, še kar naprej zatrjuje, 
čeprav ga nihče več ne posluša. 
Zato izpije pijačo, prižge ciga
reto in odide iz kavarne.

uummmmmmammmmmm
»Vi upokojenci ste na boljšem 

kot mi. Prvega vam vse domov 
prinesejo. Mi pa se petnajstega 
tresemo, če bomo dobili plačo. 
O ja, nekateri pa še kar vse 
kupujejo. Le kje dobijo denar?« 
modruje gost, ki si je prišel dušo 
privezat.

»Strokovnjaki so odšli, novih 
pa ni. Saj ni stanovanj pa plače 
so nizke. Včasih smo v naših 
vaseh pridelali toliko živine, da 
smo jo odkupovali«, se huduje 
močnejši mož in išče žrtev za 
partijo šaha. »Si slišal, da se bo 
vsa pijača podražila, celo čaj. 
Vse se kar naprej draži. Naši 
tam gori pa govorijo o dvigu 
realnega standarda. Le za

kati proti podražitvam in proti 
taki politiki, ki jemlje zavest 
našemu delavcu. Dolg je treba 
poravnati. Kje pa naj se drugje 
vzame denar, kot pri potro
šniku,« zaskrbljeno poudarja 
starejši upokojenec.

»Morda pa je vzrok za vse te 
naše težave v nedelu. Ja, včasih 
se je delalo — pa po svetu se tudi 
dela. Pri nas je pa tako vseeno. 
Plača je, če delaš ali ne«, pou
dari sogovornik.

Izvedel sem marsikaj vsakda
njega, včerajšnjega in verjetno 
tudi jutrišnjega. Ni potreben 
časopis, televizija, radio, 
sestanki. Kavarna je čudovit vir 
vseh informacij za vsa področja.

Eni prihajajo, drugi odhajajo, 
vsakdo še delno sprosti, ko pove 
svoje težave, izpije kozarček 
pijače in gre po svoji poti 
naprej. Tudi sam imam občutek,koga?« bolj učeno poudarja 

močnejši mož. »Kako moreš da sem postal sestavni del tega 
tako govoriti, saj so naši sindi- vsakdanjega življenja.

Mrežar

Dom starejših občanov 
v zaključni fazi izgradnje

Pričakovati je, da bo Dom sta
rejših občanov Kočevje odprt v 
času druge obletnice pričetka 
gradbenih del, to je v maju 1986. 
Vsa sredstva so praktično zago
tovljena in otvoritev se lahko 
podaljša le zaradi dobave oz. 
montaže opreme ter ureditve 
okolice.

Sredstva se bodo zbirala tudi 
vnaprej, le sistem financiranja

Smučarji tekači prosimo vse občane naj nam s hojo ali 
vožnjo z navadnimi smučmi ne uničujejo smučin. Smučine ni 
lahko narediti, zelo lahko pa jih je uničiti, še posebno, kadar je 
snega malo.

Posebej prosimo vse avtomobiliste, naj ne vozijo po smuči
nah, ki so narejene na cesti pod stojno.

SK Kočevje

bo nekoliko spremenjen. Po 
novem se sredstva v te namene 
namreč ne zbirajo več po obči
nah, temveč skupaj za vso Slove
nijo. Republiški program inve
sticij na tem področju je že 
izdelan; dom v Kočevju je v 
vrhu prednostne liste investicij 
za leto 1986.

Pogodba za dobavo in mon
tažo opreme s Slovenijales LIK 
Kočevje je že sklenjena, 
pogodba za ureditev okolice pa 
bo podpisana takoj, ko bodo 
sprejeti sklepi o zagotavljanju 
sredstev.

V dosedanjem poteku gradnje 
je prišlo do prekoračitve rokov 
za gradbena, obrtniška in inšta
lacijska dela ter za montažo
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opreme kuhinje, pralnice in hla
dilnice, vendar pa te prekora
čitve ne bi smele vplivati na rok 
za pričetek poslovanja doma. 
Do teh prekoračitev rokov pri
haja v glavnem zaradi nedore
čenosti pri že prej sklenjenih 
pogodbah. Izvajalci del so 
kočevske delovne organizacije s 
kooperanti, ki pa niso vsi iz 
Kočevja.

Sočasno z gradnjo potekajo 
tudi ostale aktivnosti. Dom je že 
vpisan v register delovnih orga
nizacijah pri pristojnem sodišču 
kot delovna orgnaizacija v usta
navljanju, v pripravi so samou
pravni splošni akti, zelo aktiven 
pa je tudi svet doma. Ta je na- 
svoji zadnji seji konec januarja 
sprejel tudi sklep, da se objavijo 
prosta dela in naloge (delavci bi 
se morali zaposliti v domu še 
pred pričetkom poslovanja).

Evidentiranje delavcev za 
opravljanje posameznih del in 
nalog se je pričelo leta 1985. 
Odziv je bil izredno velik saj je 
za 44 del in nalog zainteresiranih 
več kot 140 delavcev. Ker so se 
te aktivnosti očitno napačno raz
lagale je potrebno poudariti, da 
je bilo to le evidentiranje, ne pa 
razpisovanje oziroma objav
ljanje prosti del in nalog v smislu 
zakona. Vsi zainteresirani kandi
dati bodo morali ob objavah 
predložiti ustrezne prošnje z 
zahtevano dokumentacijo. V 
prvi fazi bo delovno razmerje 
poleg direktorja, ki ga imenuje 
skupščina Skupnosti socialnega 
skrbstva Kočevje, lahko sklenilo 
še del delavcev (finančni dela
vec, administratorka, socialni 
delavec, hišnik, čistilka, vratar- 
receptor). Ostali delavci bodo 
sklepali delovno razmerje v 
skladu s programom zaposlova
nja glede na pričetek poslovanja 
doma. Prosta dela in naloge za 
prvo fazo zaposlovanja bodo v 
začetku februarja objavljena na 
oglasni deski Skupnosti za 
zaposlovanje Kočevje.

IZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI
Trgovina v Stari cerkvi

Po dolgih letih čakanja in 
spreminjanja planov izgradenj 
trgovin, bo Stara cerkev končno 
le dobila tako potrebno trgo
vino. V mesecu marcu naj bi bilo 
po zagotovilih direktorja TOZD 
Trgopromet Kočevje priprav
ljena vsa potrebna dokumenta
cija. Vse možnosti so, da se 
zagotovijo tudi ustrezna

sredstva, saj je izgradnja te trgo
vine med prioritetnimi nalogami 
tudi v okviru SOZD Merkator.

Ob vsem tem pa občani Kra
jevne skupnosti, predvsem glede 
na izkušnje iz preteklosti, upra
vičeno pričakujemo, da bo 
izgradnja trgovine v letošnjem 
letu tudi resnično stekla.

L. C.

Letni občni zbori gasilskih društev

Začeli so se letni občni zbori v 
gasilskih društvih. Po načrtu naj 
bi v 21 društvih občne zbore 
končali v prvi polovici marca. 
Program izvedbe občnih zborov 
gasilskih društev predvideva, da 
naj bi vodstva društev podala 
obračun dela za minulo leto. V 
ta obračun naj bi vključili oceno 
izvršnega prostovoljnega dela, ki 
so ga gasilci ob pomoči otalih 
občanov opravili pri gradnji in 
obnovi gasilskih domov ter os
talega dela v prid napredka 
gasilstva na območju posamez
nega društva. Ne glede, da ta 
ocena ni podana, pa vseeno 
lahko trdimo, da se gasilci po 
množičnosti uvrščajo v vrsto 
tistih društev in organizacij, kjer 
je potrebno opraviti največ pro
stovoljnega dela. Na teh zborih 
bo podana tudi ocena o strokov
nem usposabljanju in izobraže
vanju. Omenimo, da že od 
letošnjega januarja poteka v 
Gasilskem domu Rudnik tečaj 
za nižje častnike. Na ta tečaj se 
je prijavilo preko 40 gasilcev. Ta 
bo zaključen konca februarja.

Na gasilskih zborih bo govora 
tudi o »oceni požarne ogrože
nosti območja občine Kočevje«.

Ta analiza in tudi ugotovitve 
gasilskih društev nam kažejo, da 
je človek s svojo malomarnostjo 
oziroma nepoučenostjo daleč na 
prvem mestu med povzročitelji 
požarov. Ta izsek iz ocen naj bi 
dal usmeritev gasilcem, pa tudi 
vodstvom delovnih organizacij 
in strokovnim službam, ki 
upravljajo s stanovanjskim fon
dom, pobudo, da naj več storijo 
za izboljšanje požarne varnosti v 
občini in lastnem okolju. To naj 
bo tudi vzpodbuda vsem obča
nom, da naj v prihodnje posve
tijo večjo skrb za pridobitev 
znanja iz požarno varnostnega 
področja. Razprava o tem poro
čilu je pokazala, da imajo gasilci 
ob intervencijah, zlasti v mestu, 
težave z nepravilno parkiranimi 
avtomobili, ki zapirajo dostope 
do zgradb ob intervencijah. Tudi 
razne betonske in druge pre
grade ob stanovanjskih blokih in 
hišah so postavljenje tako, da 
ovirajo dostope do stavb. Gasilci 
upajo, da bomo vse nakazane 
pomanjkljivosti odpravili. Zato 
pričakujejo, da ob takih nelju
bih dogodkih, kot so požari ne 
bodo vsega krivi samo gasilci.

Viktor Dragoš

Smole Franjo prejema priznanje ZTKO

nam je bilo kmalu zabranjeno. 
Ob nedeljah smo napravljali 
izlete v sosednje vasi in smo med 
potjo imeli redovne in proste 
vaje. Predsednik društva je bil 
Nace Kvas, poslovodja posloval
nice »Singer«. Člani so bili iz 
vseh poklicev, uradniki, finan- 
carji, dacarji. trgovski usluž
benci, delavci, razni rokodelci in 
pomočniki itd. Bili smo res pravi 
bratje. Nosili smo vidno 
sokolske znake, kar je Nemce 
grozno jezilo. Posameznika so se 
lotili tudi fizično, ki pa je kaj 
hitro dobil pomoč in so Nemci 
zbežali. Če sta bila le dva Slo
venca skupaj, sta bila varna, ker 
so se ju bali napasti. Bili smo res 
disciplinirani in zavedni. Sploh 
smo delali na vseh poljih, tudi na 
socialnem. V slučaju, da je bil 
kdo brezposeln ali bolan, se je 
zbiral denar, ki se mu ga je 
izplačalo vsako soboto ali 
nedeljo. Nihče ni odrekel pri
spevka. Člani z boljšo plačo so 
rade volje več prispevali, s 
slabšo pa manj. Člani s števil
nimi otroki so bili oproščeni pri
spevkov. Prizadeti brezposelni 
je dobil toliko tedenske pod
pore, kolikor plače je imel. Če 
se je v blagajni nabralo več 
denarja, smo ga pridržali in ga 
porabili takrat, ko je bilo pri
hrankov premalo. Posebnih re
zerv nismo imeli. O vsem tem bi 
se lahko mnogo pisalo, zlasti o 
delovanju na narodnostnem 
polju.«

Iz pisma tovariša Menarda, 
lahko razberemo, da je bil Sokol 
v Kočevju ustanovljen že leta 
1908. Ker uradnih virov o tem 
nimamo, v glasilu sokolske 
zveze pa vidimo, da je napoved 
ustanovitve v letu 1910, predvi
devamo, da se je verjetno 
društvo res ustanavljalo že leta 
1908, vendar ni bilo uradno regi
strirano pri oblasteh.

Prvi starosta Kočevskega 
Sokola je bil Nace Kvas. V 
odboru pa so bili v večini 
trgovski pomočniki in žagarski 
delavci. Društvo je štelo ob usta
novitvi 42 članov. Telovadili so 
najprej pod Kajfeževim kozol
cem, zatem pa v hiši na Trati za 
pokopališčem. Nekaj orodja jim 
je posodil Ribniški Sokol. 
Redno so jih obiskovali tudi 
vodniki in jim nudili vsestransko 
pomoč pri delu. Do leta 1914 se 
je število članstva povečalo, 
vadili pa so zelo redno.

22. marca 1914 sta se občnega 
zbora v Kočevju udeležila tudi 
Župni starosta dr. Pestotnik in 
načelnik Stane Vidmar. Udele
žencem sta predavala o pomem
bnosti društva za slovensko 
manjšino v Kočevju v borbi za 
svoje pravice in o namenu 
sokolskega dela.

Pred prvo svetovno vojno je 
bil položaj slovenskega človeka 
izredno težak. Nemci so potem, 
ko so videli, kako se Slovenci 
organizirajo in kako se v njih 
prebuja nacionalna in socialna

zavest, uprizorili pravo gonjo, 
od političnih in gospodarskih 
pritiskov, odpuščanja z dela do 
fizičnih napadov.

Ob začetku prve svetovne 
vojne je dejavnost društev 
močno upadla, tako Slovenskih 
kot tudi Nemških. Veliko Slo
vencev je odšlo na fronto, pre
možni Nemci pa so se zato, da bi 
se izognili odhodu na bojišče, 
zaposlili v Rudniku.

Po razpadu stare Habsburške 
države, 28. 11. 1918, je bila okli
cana neodvisna država Srbov, 
Hrvatov in Slovencev. Kočevski 
Nemci so zaradi tega zdrsnili s 
položaja gospodujočega naroda 
na raven narodne manjšine. To 
jih je hudo prizadelo. Poizkušali 
so vse, da bi svoj položaj spre
menili, vendar jim v začetku to 
ni uspelo. Razpustila se je 
večina nemških društev, izgubili 
so šole, v šole je bila uvedena 
slovenščina, uradniki so bili 
odpuščeni z vodilnih mest.

V novi državi je tudi Slo
vensko Sokolstvo stopilo v novo 
družbeno politično okolje. Spre
menila se je ideološka osnova — 
boj za narodnostne pravice ni bil 
več osnovni motiv, ni pa se spre
menila dejavnost, to je telo
vadba. Le na Kočevskem se je 
boj z germanizatorskimi težnja
mi obdržal in to z enako ostrino 
kot prej.

Kočevski Sokol se je po 
vojni močno okrepil. Redno so 
telovadili v telovadnici osnovne 
šole in letnem telovadišču pred 
šolo. Sestankovali pa so v slo
venski gostilni Beljan. Telovadili 
so tudi v prostorih današnjega 
Gasilskega doma, kjer so si vča
sih prostor delili s Kočevarji.

17. avgusta 1919. leta je bil v 
Kočevju zlet Sokolske župe 
Ljubljana I. Zleta so se udeležili 
predstavniki iz večih krajev, tudi 
iz Ljubljane in Ribnice.

Kočevski Sokol je poleg redne 
telovadbe in letnih nastopov 
organiziral tudi razne izlete, 
zabavne večere in se udeleževal 
zletov v drugih krajih. Društvo 
je na tak način delovalo skozi 
vsa leta obstoja. Težave so imeli 
predvsem zaradi pomanjkanja

lastne telovadnice in vaditelj
skega kadra.

V času, ko so bila nemška 
društva razpuščena, le-ta niso 
prenehala z delom. Skrivaj so se 
sestajali in vadili, ali pa se vklju
čevali v Slovenska društva, ki so 
delovala manj politično kot 
Sokol. Leta 1923 pa je bilo usta
novljeno nemško športno 
društvo SPO RTVEREIN. Usta
novitev tega društva je povzro
čila veliko sprememb. Nemci so 
se sedaj zbrali okoli svojega 
društva. Sportverein je deloval 
le do leta 1929, ko se je verjetno 
preimenoval v Schwabischer 
Sportklub.

Tega leta se je nacistično 
gibanje pojavilo na Kočevskem, 
zelo močno pa v letu 1933. Leta 
1931 je bil ustanovljen KUL- 
TURBUND, kjer je bilo glavno 
žarišče velikonemške propa
gande. Nacistična ideja se je 
hitro širila in dokaj strpno živ
ljenje med Slovenci in Nemci, ki 
je trajalo do tedaj, je bilo poru
šeno. Ko je prišel na oblast Hit
ler, se je prepad še povečal in 
kmalu so se pojavili kljukasti 
križi po hišah. Nekdanji gospo
darji so zopet dvignili svoj glas; 
postali so oholi in gospodovalni. 
Zahtevali so vse več pravic. 
Povezovati so se začeli z matično 
domovino, organizirali so bojne 
oddelke in se pripravljali na 
prevzem oblasti.

V tem obdobju se je 
Sokolstvo na Kočevskem raz
mahnilo. Ustanavljali so 
oddelke tudi po vaseh. V njego
vih vrstah so se zbirali zavedni 
Slovenci. Dolgo časa so čakali 
na svoj telovadni dom. 22. junija 
1937 se je začela gradnja Sokol
skega doma. Veliko je bilo 
težav. Nemci so nagajali, kjer so 
le mogli, manjkalo, pa je tudi 
denarja. Vendar težave so 
uspešno prebrodili, zbrali so 
denar, dela so se oprijeli tudi

prostovoljno in se otepli vseh 
nemških nadlog. 21. avgusta 
1938. leta je bil odprt nov 
Sokolski dom v Kočevju. To je 
stavba, znamenita iz narodnoos
vobodilne borbe po Zasedanju 
zbora odposlancev Slovenskega

naroda, danes kulturni spome
nik, imenovan Šeškov dom.

Sokolski dom je postal center 
telesnokulturnega delovanja 
Slovencev pa tudi središče proti- 
nacističnega delovanja. 4. junija 
1939 je bilo v Kočevju veličastno 
Sokolsko slavje, ki se ga je ude
ležilo nekaj tisoč gostov. Izve
den je bil javni telovadni nastop 
ter povorka skozi mesto. Veli
častna prireditev pa bi se kmalu 
sprevrgla v tragedijo, ker so 
zagrizeni nasprotniki Slovencev 
podtaknili ogenj v novem 
Sokolskem domu. K sreči je bil 
požar pravočasno odkrit in 
pogašen.

Zal napredni slovenski živelj v 
Kočevju ni mogel dolgo uživati 
ugodja, ki ga je nudil nov telo
vadni dom. Vojna vihra je pri
hrumela tudi v našo deželo. 11. 
aprila 1941 so v Kočevju prevzeli 
oblast kočevarski STURMI. 
Takoj so zaprli 70 Slovencev, 
veliko so jih hoteli kar pobesiti. 
Na srečo do tega ni prišlo. 16. 
aprila so v Kočevje prikorakale 
italijanske čete in prevzele

oblast. Izpustile so vse ujetnike. 
Večina jih je odšla v partizane. 
Nemci pa so se razočarali, ker so 
to ozemlje prevzeli Italijani, 
odselili iz Kočevja.

Obdobje Sokolstva se je s tem 
končalo. Večina Sokolašev je 
odšla v partizane ali pa so bili 
odpeljani v razna taborišča. Po 
vojni so nekateri od njih poma
gali postaviti telesno kulturo 
ponovno na noge.

Obletnico ustanovitve Sokola 
v Kočevju praznujemo kot zače
tek organizirane društvene telo
vadbe na Kočevskem.

Arko Cveto

Gradivo za sestavek je vzeto iz:
- Diplomskega dela prof.

Rajka Luzarja: Slovenske
kulturne organizacije na 
Kočevskem v borbi proti 
Nemcem

- Drago Stepišnik: Oris zgodo
vine telesne kulture na Slo
venskem

- Glasila Slovenske Sokolske 
zveze: Slovenski Sokol

- 500 let mesta KočevjaTakšen je vsakoletni zaključek turnirja - stisk roke in nasvidenje..
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Čebelarji kočevske

Po napornem delu se prileže 
sprostitev. Tako postanejo 
mnogi lovci, ribiči, gobarji, 
športniki, drugi se ukvarjajo s 
kmetijstvom, ipd. Dobrih 150 
ljudi v kočevski občini pa se 
ukvarja s čebelarstvom.

V Čebelarsko društvo 
Kočevje so vključeni vsi čebe
larji iz vseh krajevnih skupnosti 
občine Kočevje, kakor tudi 
nekaj čebelarjev iz sosednje 
Hrvaške. Verjetno, da ni treba 
posebej poudariti, da čebele 
poleg tega, da nam dajejo med 
in druge pridelke, ki so potrebni 
v zdravstvu, opravijo še veliko 
poslanstvo v naravi, ko oprašu
jejo rastline.

Lastniki velikih plantažnih 
nasadov v razvitih evropskih 
državah so si nabavili čebele ali 
so vabili čebelarje v svoje 
sadovnjake. Zavedajo se nam
reč, da bo pridelek na opraše- 
nem drevju 2 do 3 krat večji kot

na onem, ki ne bo oprašen ali pa 
bo zelo malo.

Čebelarji na Kočevskem smo 
v zadnjih nekaj letih prešli iz 
vrtičarskega čebelarstva na 
intenzivno čebelarstvo, ki ga 
opravljamo na prevoznih čebel
njakih in kontejnerjih.

Zavedamo se namreč, da je 
čebele treba postaviti čim bliže k 
izvoru medenja; to pa je enkrat 
na Primorsko, nato na kostanj v 
Belo krajino, na repico v Slavo
nijo ter na hojo v Kočevske 
hribe in v Gorski Kotor.

Kočevska je med bogatejšimi 
področji po donosu žlahtnega 
gozdnega medu v Sloveniji. Raz
polagamo s travnato pašo, lipo, 
smreko, javorjem, hrastom in 
drugim, kar je iskano tako doma 
kot v svetu. Za zahodno 
evropsko tržišče je izredno zani
miv med hoje (jelke).

Vendar pa žal ni vsako leto 
medeno leto. V letu 1984 smo iz

Kočevske oddali MEDEXU ca 
64 ton medu, poleg tega so ga 
tudi domačini nekaj odkupili. 
To je velika količina dragocene 
hrane, ki jo lahko jemljemo tudi 
kot zdravilo.

Seveda pa je bilo leto 1985 
izredno slabo za čebelarjenje. 
Najprej je bila močna in dolgo
trajna zima, ki se je potegnila v 
maj, nato daljše deževje in 
poleti tri mesece suše.

Na Kočevskem se lahko poh
valimo, da imamo poleg 
VARGA in nekaj noseme ven
darle zdrave čebele. To pa gre v 
zahvalo tako društvu kot čebe
larjem, ki organizirajo preko 
zime razna strokovna preda
vanja o bolezni in Zdravljenju 
čebel ter o raziskavi gozdnih 
paš.

Društvo je organiziralo tudi 
kviz znanja, v katerem so vsi 
množično sodelovali, najboljši 
pa so prejeli bogate nagrade. 
Seveda je bil pokrovitelj tekmo
vanj MEDEX.

Tudi po letošnjem občnem 
zboru smo organizirali razna 
tekmovanja iz praktičnih veščin. 
Ženske čebelarke so izkopavale 
iz satja cvetni prah (izkopanec). 
Moški pa so tekmovali v izdelavi 
določenih delov panja. Organizi
rali smo tudi vrsto drugih prire
ditev, ki so spodbujale čebelarje 
k čitanju strokovne čebelarske 
literature. Vesele čebelarske ve
čere, občne zbore, predavanja in 
tekmovanja imamo v velikih 
prostorih hotela Pugled.

Priporočamo uživanje doma
čega medu iz kočevskih — še 
neonesnaženih gozdov, saj kori
sti našemu zdravju.

Janez, Kojek

Krvodajalska akcija v Kočevju
V decembru je bila v Kočevju 

druga akcija odvzema krvi v letu 
1985. V tem letu se je tej 
humani akciji odzvalo 1378 
krvodajalcev. Ugotavljamo, da 
ima večina vodstev in krvodajal
cev veliko razumevanje do te 
humane, človekoljubne akcije, 
ki rešuje življenja. Pomaga pri 
zdravljenju oziroma ozdravitvi, 
saj je krvni produkt pri mnogih

boleznih nenadomestljivo zdra
vilo.

Decemberska akcija krvoda
jalstva nas je po prvih zbranih 
prijavah darovalcev nekoliko 
zaskrbela, ker je bilo samo 370 
prijav. Manjkale so prijave 
OZD Itas, kjer je običajno pri
javljenih preko 100 darovalcev. 
Krvodajalci se niso prijavili 
zaradi neorganiziranega zbiranja

Gobarski kotiček

prijav v tej OZD. Navzlic temu 
so končni uspehi akcije odvzema 
krvi pokazali lepo število (90) 
darovalcev iz omenjene OZD.

Kljub težki gospodarski situa
ciji, ki v naši občini pesti tudi 
OZD Tekstilana, je v tej OZD 
poteka krvodajalska akcija 
nemoteno tako pri zbiranju pri
jav kot pri odhajanju na odvzem 
krvi.

V imenu vseh tistih, ki 
pomoč potrebujemo, se toplo 
zahvaljujemo vsem, ki so se od
zvali tej humani akciji, prav tako 
pa tudi organizatorjem akcije v 
OZD.

Mihael Petrovič

nja bodo 18. 2., 18. 3. in 22. 4. 
Gobarski večeri pa naj bi bili 
vsak drugi in četrti torek v 
mesecu. Sestajali se bomo v dvo
rani Krajevne skupnosti 
Kočevje-mesto, ki je za trgovino 
»Non-stop«.

O delu Gobarske družine 
bomo svoje člane in vse zain
teresirane sproti obveščali v 
Gobarskem kotičku Kočevskih 
novic.

Po daljših pripravah smo 
minulo jesen tudi v Kočevju 
ustanovili gobarsko družino. 
Gobarske družine delujejo v 
večini občin, v sosednji Ribnici 
uspešno že 10 let. Že lani je 
Gobarska družina Kočevje orga
nizirala štiri gobarske večere. 
Znani strokovnjaki za gobe iz 
Ljubljane so nam v sliki in besedi 
predstavili manj znane gobe. Pri- 
nešene gobe pa so opisali tako, 
da so prisotni lahko spoznali ime 
gobe (tudi strokovno), kje obi
čajno raste ter njeno uporab
nost.

Za letos je načrt dela 
Gobarske družine že večji in 
pestrejši. Februarja, marca in 
aprila bomo imeli po eno preda
vanje z diapozitivi. Ko se bo 
začela gobarska sezona naj bi 
imeli po dva gobarska večera na 
mesec. Organizirali bomo nabi
ranje gob pod strokovnim vodst
vom in za občinski praznik pri

pravili prvo javno gobarsko raz
stavo. V načrtu imamo še pri
pravljanje gobjih jedi v enem 
izmed gostinskih lokalov; 
nudenje pomoči šolam pri delu 
gobarskih križkov in vrtičkarjem 
pri gojenju nekaterih vrst gob.

Najvažnejša naloga gobarske 
družine bo načrtno pomagati 
svojim članom pri spoznavanju 
številnih vrst gob, ki rastejo na 
Kočevskem. Le malo je gobar
jev, ki dobro poznajo vse stru
pene gobe. Lani so se v dveh 
družinah našega mesta zastrupili 
z najbolj strupeno gobo — 
zeleno mušnico. Samo hitra 
zdravniška pomoč jih je rešila. V 
Gobarsko družino Kočevje se je 
vpisalo že nad 50 članov. Priča
kujemo, da se bo letos število 
podvojilo.

Na zadnji seji izvršilnega 
odbora je bilo sklenjeno, da se 
vnaprej določijo dnevi gobarskih 
predavanj in večerov. Predava-

Člane GD in vse občane, ki bi 
radi spoznali strupene gobe, 
vabimo na prvo predavanje v 
tem letu, ki bo v torek, 18. 2. 
1986 ob 17. uri v dvorani Kra
jevne skupnosti Kočevje. Preda
val bo ing. Andrej Piltaver iz 
Ljubljane. Predvajali bomo tudi 
diapozitive.
AZVSZNZSZSZNZVWSZNZXAZSZW/NZNZNysysZVVv

Kaj je naš veliki revolucionar 
E. Kardelj rekel o nabiranju 
gob: »Nerad se sprehajam brez 
cilja. Iskanje gob pa je cilj, ki ga 
ne dosežeš brez znanja, truda in 
malo sreče. Tisti, ki nabira gobe, 
pozabi sam nase. Oddalji se od 
svojih problemov in razvija tiste 
nagone, ki so v modernem člo
veku zamrli. Zato je napor uži
tek!«

Matija Cetinski

Ples kot športno-rekreativna dejavnost 
predšolskih otrok ;______

Izraz rekreacija pomeni osvežitev, odmor, okrepitev, 
zabavo, veselje, kreativno izrabo prostega časa, učenje, igro 
in vzgojo. Gre za svobodno izbrano aktivnost, ki človeka 
spremlja do pozne starosti. S tem se športna rekreacija razli
kuje od pojma vrhunskega športa, kjer je v ospredju maksi
malno razvijanje prirojenih in pridobljenih lastnosti. V športni 
rekreaciji poudarjam zlasti naslednje kvalitete: množičnost 
udeležbe, zdravje, svobodno udeležbo in humanost. Če jo 
pričnemo zgodaj izpeljevati pa je seveda lahko izvrstna pod
laga za stimuliranje in iskanje bodočih vrhunskih izvajalcev, v 
našem primeru športnih plesalcev.

Ples mora biti organiziran 
družbeni pojav, ki vsebuje pre
mišljeno in vsebinsko smotrno 
usmerjeno aktivnost. Prav čas 
intenzivnega razvoja, ki ga 
doživlja predšolski otrok, je naj
primernejši začetek dela za ples
nega pedagoga. V predšolskem 
obdobju se otrok razvija 
telesno, intelektualno, emocio
nalno, moralno in socialno. Prav 
rekreacija ima v tem obdobju 
izreden pomen za skladen in 
celovit razvoj otrokove osebno
sti, za ravnovesje telesnih in 
duševnih funkcij, za privzga- 
janje določenih spretnosti, 
navad, ustvarjalnih sposobnosti.

V predšolskem obdobju se 
otrok uči npr. razlikovati barve, 
zaznavati oblike, znajti se v pro
storu, zaznavati kvantitativne 
odnose, razvija slušno občutlji
vost, občutek za čas in drugo.

Tudi za konec leta 1985 je v 
Kočevje prišel Dedek Mraz. Za 
njegov prihod in za svečanejše 
vzdušje ob Novem letu so 
Kočevci okrasili mesto, postavili 
kar simpatičen oder za nastope 
in uprizorili mini sejem, ki je za 
Kočevske razmere obratoval kar 
dolgo, od 23. do 28. decembra.

Najmlajšim se je predstavila 
lutkovna skupina s kratko igrico, 
za kratek čas pa je na oder prišel 
tudi težko pričakovani Dedek 
Mraz. Lepo je pozdravil mlajše 
in starejše Kočevce ter jim pove
dal, da bo še prišel, če bodo 
pridni.

V programu so nastopili tudi 
učenci osnovne šole, dijaki 
srednje šole pa so uprizorili 
kratko igrico, v kateri so nasto
pili zajčki, medvedki, lisička, 
rdeča kapica, lovec in še kdo in 
seveda Dedek Mraz.

Dedek Mraz se je popeljal 
tudi skozi naše mesto z vsem 
svojim spremstvom. Pred njim 
so lahkotno korakale starejše 
maržotke v ritmu koračnic, ki jih 
je igrala Delavska godba 
Kočevje, za njimi so prav tako 
strumno in mahajoče stopale nji
hove mlajše vrstnice, oblečene v

Ples naj pospeši razvoj teh in 
številnih drugih funkcij. Pri tem 
skušamo čim bolj nevsiljivo 
usmerjati sicer spontano otro
kovo vključevanje v ritem in 
glasbo. Za ustvarjanje ritma je 
praktično uporaben vsak pred
met, ki odzvanja. Še bolj 
efektna je metoda izdelovanja, 
iskanja in izbiranja preprostih 
glasbil z otroki samimi.

Vedeti moramo, da je otro
kovo pomnenje bolj ali manj 
slučajno; otrok si ne postavlja 
zavestnih ciljev, da bi si stvari 
zapomnil. Zapomni si pač tisto, 
kar pride najbolj do izraza pri 
njegovem stiku z odraslimi. To 
pa je hkrati priložnost, da ob 
plesu mimogrede opozorimo še 
na druge vrednote. Na pom
nenje vpliva tudi to, da se 
govorni ritem povezuje s teles
nim gibom. Na ta način razvi-

kostime snežink. Dedek Mraz se 
je peljal na lepo okrašenem lah
kem vozičku, ki sta ga vlekla 
konjička s kraguljčki. Simpa
tične snežne kraljice in dedek 
Mraz so vso pot prijazno 
pozdravljali občane, ki so jih 
pričakovali ob poti. Sem pa tja 
se je dedek Mraz stegnil z voza 
in obdaroval kakšnega malčka z 
bombončkom. Vsi seveda niso 
prišli do tega darila. Na nasled
njih dveh vozeh so se peljali 
palčki in snežinke. To pa še ni 
bilo vse. Za vozovi se je vila kar 
dolga povorka raznih pravljičnih 
bitij, od snežink, medvedkov, 
palčkov, pikapolonic in drugih.

Po končanem sprevodu skozi 
mesto se je dedek Mraz s 
spremstvom ustavil na priredit
venem prostoru. Program, ki ga 
je dedek Mraz pripravil za 
mlajše in starejše občane, je bil 
kar pester in dovolj dolg, tako 
da je bilo kaj slišati in videti. Za 
konec pa je seveda spregovoril 
tudi dedek Mraz. Prijaznih 
besed se bo verjetno marsikateri 
malček za dolgo zapomnil. Mi 
vsi pa upamo, da bo dedek Mraz 
prišel tudi drugo leto.

Cveto Arko

jamo še druge psihične procese 
kot npr. mišljenje, čustvovanje, 
zaznave, pozornost, voljo. 
Otroci občutijo, doživljajo, spo
ročajo, igrajo različne vloge, 
ustvarjajo.

Vzbujanje pozitivnih emocij 
pri otroku je uvod v pridobi
vanje znanj in doseganje 
vzgojno-izobraževalnih smotrov 
sploh. Otrok mora v plesnih 
aktivnostih najti zadovoljstvo, 
veselje. Razvija pozitiven odnos 
do sebe, soljudi in celotnega 
okolja, se radosti življenja in je 
čustveno bogatejši. Pri tem se 
sprosti in premaguje vsakod
nevne frustracije, strah in skrb, 
ki mu jih nalaga svet odraslih.

Z otrokom plešemo z name
nom, da mu omogočimo čim več 
svojstvenega izraza, samostoj
nega in igrivega reagiranja, 
samoiniciativnosti, pri plesu naj' 
otrok občuti igro gibanja in moč 
ritma. S primernim glasbenim 
izborom pa naj subtilno razvija 
glasbeno ugo. Program dela bo 
zato vseboval kar največ izraz
nih in kreativnih dejavnosti.

V otroku vzbujamo interes za 
ples v vseh njegovih pojavnih 
oblikah - od izraznega, družab
nega, ljudskega in umetniškega 
plesnega izročila. Postopno ga 
naučimo dojemati bistvo plesa, 
plesnih korakov in gibanja po 
prostoru, privzgajamo mu obču
tek za ritem, glasbo, improviza
cijo ob zvoku in sinhronizacijo 
različnih plesnih elementov.

Ples stimulira tudi razvoj 
socialnih funkcij. To je prilož
nost za socialne kontakte, 
komuniciranje, izražanje, sporo
čanje. V otroku razvijamo smi
sel za kolektivno delo, za prila
gajanje skupini, smisel za igro, 
družabnost, sožitje z ljudmi.

Otroci ob plesu spoznavajo 
dobro glasbo. Razvijajo posluh, 
estetski čut in smisel za lepoto in 
skladnost gibanja.

Med plesne aktivnosti vklju
čujemo tudi folkloro predvsem 
zato, da že zgodaj otroka sezna
nimo z glasbeno in narodno 
dediščino, s tradicijo in mu 
privzgajamo čut za vrednotenje 
ljudske kulture. Seznanimo ga z 
ljudskimi glasbili, glasbo, opo
zarjamo na ljudsko pesem, obi
čaje, uganke, reke itd.

Z baletom pa postopno privz
gajamo občutek za formo gi
banja in razvijamo sposobnost 
za usklajeno in stilno izražanje. 
Imitiramo človeške lastnosti in s 
tem vplivamo na oblikovanje 
moralnih predstav in vrednot. 
Hkrati pa ves čas razvijamo 
odnos do ustvarjanja, do samo
stojnega in samoiniciativnega 
delovanja v skladu z družbeno 
zastavljenimi smotri.

Ples je priložnost za razne 
vrste igre. Saj je že sam po sebi 
igra, ki otroka čustveno 'zajame 
in sprosti. Poznamo igre, ki 
izpopolnijo otrokovo motoriko, 
ga spodbujajo k ustvarjalnemu 
delu, mu razvijajo samostojnost 
in samozavest. Igre mu dajejo 
možnost, da se znajde, razživi, 
odkriva, se osvobaja sveta odra
slih in izraža svojo osebnost 
takšno kot je: preprosta, izrazita 
in naravna.

V igri si otrok pridobiva 
izkustva, se sprošča, izraža 
čustva, izpolnjuje želje, zdravi 
frustracije, se uči kolegialnosti, 
razvija sociabilnost, čustva sim
patije, naklonjenost, se uči 
obzirnosti, solidarnosti, požrtvo
valnosti itd.

V tem obdobju ima otrok izra
zito lastnost posnemanja in se 
pusti voditi. V plesu lahko pos
nema živali, predmete, naravne 
pojave, poklice, človeške last
nosti, zanimivosti.

Plesni pedagog nenehno vodi, 
usmerja otroka v igro, delo, pos
nemanje, v svet dojemanja 
stvari, ki nas obdajajo. V tej 
metodi se identificira z njimi, 
se poenoti in je prvi med ena
kimi.

Glede konkretnih oblik in 
metod pa je vsak plesni pedagog 
tudi sam ustvarjalec.

Irena Trobentar

Veselo praznovanje



Ponedeljek, 10. 2. 1986 k očmi« cnovice
Priznanja telesnokulturnim delavcem 
in športnikom za leto 1985

Vsako leto se ob koncu sezone 
skušamo zahvaliti telesnokultur
nim delavcem za njihovo delo v 
športu in športnikom za njihove 
tekmovalne dosežke, ki so jih

Stadion prvak
V športni dvorani pri bazenu 

je 11. in 12. januarja potekal tra
dicionalni turnir v malem nogo
metu »Tekstilana 86«. Jubilejni 
(po vrsti 10.) turnir je privabil v 
teh zimskih dneh kar 29 ekip s 
skupno okoli 250 igralci, ki jim 
je redno ali občasno »brcanje« 
žogo pri srcu. Veliko zanimanje 
za turnir pa je bilo tudi med 
občani, saj je v času turnirja 
spremljalo športna srečanja tudi 
več kot 200 gledalcev. Zares 
škoda, da v Kočevju nismo (ko 
je bil čas zato) zgradili primerne 
dvorane tako za redna repu
bliška ali zvezna tekmovanja 
malih športov, kot tudi za vsa 
množična in popularna rekrea
tivna tekmovanja kakor je v 
malem nogometu. Ob takšnih 
prireditvah pa so prikrajšani tudi 
gledalci.

Vrstni red ekip: L Stadion, 2. 
Kolodvor, 3. Atletiko, 4. Sis- 
maris, 5. Ribnica, 6. Veterani 
(nad 35 let), 7. Sodražica, 8. 
Šport bistro itn.

Prve štiri ekipe so prejele 
pokale, prvak Stadion pa še 
posebno za tretjič osvojeno prvo 
mesto - »prehodni« pokal v 
trajno last. Zlato, srebro in bro
nasto medaljo z likom nogome
taša so prejeli: najboljši igralec 
Malnar (Stadion), strelec Briški 
(Atletiko) in vratar Šalika (Sta
dion).

Zmagovalna ekipa je nasto
pala v postavi: Šalika Marjan, 
Bence Bela, Golob Marko, 
Muren Igor, Malnar Mladen, 
Dvižac Milan in Bižal Danilo. 
Odsoten je bil Štampfelj Marko 
(JLA). Pokrovitelj turnirja je 
bila osnovna organizacija ZSM 
Tekstilana, organizator pa NK 
Kočevje. Za stroške turnirja 
(najemnina dvorane, pokali, 
priznanja, organizacija) pa so 
prispevali v celoti udeleženci- 
igralci turnirja sami.

J. Gorše

Zmagovalna ekipa »STADION«

1 Ir
Ekipa »KOLODVOR« je na turnirju osvojila drugo mesto

Tenis ne pozna 
starostnih meja

ustvarili v tekočem letu. Teles
nokulturnim delavcem podelimo 
Bloudkove značke kot repu
bliško priznanje, ki ga podeljuje 
Telesnokulturna skupnost, in 
plakete Zveze telesnokulturnih 
organizacij Kočevje kot 
občinsko priznanje. Športnikom 
pa podelimo značke Zveze teles
nokulturnih organizacij.

Bloudkove značke za uspešno 
delo na področju športa so pre
jeli:
- srebrno značko za 20-letno 

delo:
Kozina Jože 
Vidmar Marjan 
Kočevar Jože 
Piškur Tone 
Šercer Dragica 
Oražem Marjan 
Arko Cveto

- bronasto značko za 10-letno 
delo:
Novak Ivan 
Arko Božo 
Šturm Franc 
Ozanič Boris 
Jurjevič Franc 
Mesojedec Rado

- zlato plaketo za delo v telesni
- kulturi v povojnih letih, ko se 

je le-ta začela postavljati na 
nove temelje:
Smole Lado 
Smole Franjo 
Čuček Katica 
Rutar Marica

- srebrno plaketo za dolgoletno 
in uspešno vzgojno delo v 
taborniški organizaciji:
Poje Dušan

- bronasto plaketo:
Kajfež Martin - za večletno 
uspešno delo v kegljaškem 
športu
Legan Kristina za večletno 
uspešno delo v kegljaškem 
športu

- Vlah Slavko - za večletno 
delo v taborniški organizaciji 
Erent Albin — za razvoj 
športne dejavnosti in pomoč 
pri organizaciji tekmovanj s 
kanuji in kajaki na divjih 
vodah v Osilnici
Dekleva Branko — za 
večletno terensko delo v 
košarkarskem športu 
Podkoritnik Stane - za orga
nizacijsko in vzgojno delo v 
šahu
Strelska družina Tekstilana — 
za uspešno delo pri razvoju 
strelskega športa

Za športne dosežke v letu 1985 
so prejeli priznanja:
- zlato značko ZTKO Kočevje: 

Komac Gregor - namizni 
tenis, za osvojeno drugo

mesto na prvenstvu SRS za 
člane v dvojicah 
Špolič Dušan — namizni 
tenis, za osvojeno drugo 
mesto na prvenstvu SRS za 
člane v dvojicah 
Murn Damjan — namizni 
tenis, pionirski reprezentant 
SRS
Pavlič Slavko - streljanje, za 
osvojeno tretje mesto na 
prvenstvu SFRJ za invalide, 
zračna pištola G-3 
Klarič Alenka — rokomet, 
kadetska in mladinska repre
zentantka SRS 
Krizmanič Duška - rokomet, 
kadetska in mladinska repre
zentantka SRS 
Filipovič Julija — rokomet, 
pionirska in kadetska repre
zentantka SRS 
Uran Maja - odbojka, pio
nirska reprezentantka SRS 
Drobnič Andreja - odbojka, 
kadetska reprezentantka SRS

- srebrno značko ZTKO 
Kočevje:
Članska ekipa Odbojkar
skega kluba Kočevje - za 
osvojeno 1. mesto v drugi slo
venski odbojkarski ligi — 
zahod in uvrstitev v I. SOL 
(postava: Polovič Sašo, Mi
klič Miran, Papež Jože, Bra
dač Silvo, Hvala Aleš, 
Marinč Vasja, Marolt Jani, 
Levstik Igor, Planinc Igor).

- Članska ekipa Strelske dru
žine Kočevje - za osvojeno 
1. mesto v II. rep. ligi — 
zahod in uvrstitev v I. repu
bliško strelsko ligo (postava: 
Novak Miran, Malnar Živko, 
Klun Ivan, Peterlin Jože, 
Hajdinjak Vlado, Marinč 
Matija, Memedovič Matija).

- Pionirska ekipa Namiznote
niškega kluba Kočevje — za 
osvojeno 3. mesto v SRS za 
pionirje ekipno (postava: 
Špelič Marjan, Struna 
Andrej, Lesar Marko).

- bronasto značko ZTKO 
Kočevje:
Članska ekipa Namiznote
niškega kluba Kočevje — za 
osvojeno 3. mesto v I. A 
republiški ligi (postava: 
Pogorelec Samo, Pogorelec 
Borut, Adamič Aleš). 
Konečnik Katja — za osvo
jeno 1. mesto v regionalni 
selekciji
Pionirska ekipa - (dekleta) 
Odbojkarskega kluba
Kočevje - za osvojeno 3. 
mesto na prvenstvu SRS 
(postava: Hočevar Katja,
Letnar Jožica, Turk Jožica, 
Zavodnik Metoda, Puš

; 1
Bloudkovo značko je prejel Marjan Oražem (desno) trener NT K

Suzana, Jurkovič Slavica,
Konte Mateja, Lisac Dam
jana, Žurga Tina, Jarc 
Suzana, Zore Vlasta). 
Pionirska ekipa - (dekleta) 
Rokometnega kluba IT AS — 
Kočevje
— za osvojeno L mesto na 
področju in uvrstitev v četrt
finale prvenstva SRS
(postava: Vuk Andža, Kure 
Alenka, Jurkovič Romana, 
Mesojedec Loti, Šešek
Tamara, Saftič Antonija, 
Dragiče vič Mira, Krsnič
Darja, Stefanišin Sergeja, 
Klančar Mateja, Kovač Iris, 
Lindič Urška, Obranovič 
Jasna).
Pantar Primož — za osvojeno 
prvo mesto v streljanju z MK 
na prvenstvu regije ekipno — 
pionirji
Tomazin Robert — za osvo
jeno prvo mesto v streljanju z

MK na prvenstvu regije 
ekipno - pionirji 
Hočevar Borut — za osvo
jeno prvo mesto v streljanju z 
MK na prvenstvu regije 
ekipno — pionirji 
Učakar Nada - za osvojeno 
prvo mesto v streljanju z 
zračno puško na prvenstvu 
regije — članice 
Krese Tomaž — za osvojeno 
prvo mesto v streljanju z 
zračno puško na prvenstvu 
regije za mladince 
Ekipa Šahovskega društva 
Kočevje - za osvojeno prvo 
mesto na prvenstvu regije in 
uvrstitev v II. slovensko ligo 
- zahod (postava: Ačimovič 
Dejan, Gabrovac Rajko, 
Gabrovac Radojka, Kovač 
Lojze, Čuk Mirko, Malnar 
Tone, Ofak Marko, Podko
ritnik Stane).

Cveto Arko

Novoletni nogometni turnir 
»Šport Bistro 86«

Ob sodelovanju 20 ekip je bil 
4. januarja odigran prvi novo
letni nogometni turnir »ŠPORT 
BISTRO 86«. Tekmovanje je 
potekalo ves dan, od jutranjih 
do poznih večernih ur.

Zmagovalec turnirja je ekipa 
Komeloli, drugo mesto je osvo

jila ekipa Šport bistro II in tretje 
Kočevska domača.

Organizacijo tekmovanja je 
prevzel Šport bistro, vse tekme 
pa so bile odigrane v Telovadnici 
pri bazenu.

Igor Zupančič

Najboljša športnika 
v letu 1985

V oktobru 1985 je Teniška 
sekcija pri TVD Partizan izvedla 
Prvenstvo Kočevja v tenisu za 
dvojice. Tekmovanja se je ude
ležilo 16 tekmovalcev.

Posebnost tekmovanja je 
pravzaprav v tem, da je v zma
govalnem paru igral tekmovalec, 
k' je star 65 let. Vsakdo bi 
pomislil, da je njegovi zmagi v 
dvojicah botrovala neizkušenost 
'n neznanje mlajših tekmoval
cev. Pa temu ni tako. Ta »star
ček« je Nace Karničnik, letošnji 
dobitnik najvišjega občinskega 
priznanja — Šeškove nagrade in 
znan dolgoletni športni delavec 
•n zanesenjak.

Že leta 1959 je na svojem dvo
rišču zgradil teniško igrišče, na 
katerem so se do današnjih dni

učili igrati tenis ne le gimnazijci, 
ampak vsi, ki so to želeli. Vsem 
je omogočil uporabo igrišča in 
svoje teniško znanje. Ob tem pa 
je bil vseskozi aktiven igralec 
tenisa, kar počne še danes. 
Zaveda se namreč, da le redna, 
vsakodnevna vadba omogoča 
človeku trdno zdravje, odlično 
počutje, boljšo delovno vnemo, 
zbranost in ustvarjalnost pri 
delu, manjšo možnost nesreč pri 
delu, manjši izostanek od dela 
itd. in ne nazadnje vsakomur 
polepša in podaljšuje jesen živ
ljenja.

Člani teniške sekcije, ki Nace- 
tovo vsakodnevno pripravljenost 
za igranje tenisa dobro poz
namo, mu ob uspehu iskreno 
čestitamo.

Jože Koleta

Kot je običaj po vseh krajih 
domovine, da izberejo svoje naj
bolje športnike, smo to storili 
tudi Kočevci. Med dekleti je to 
Drobnič Andreja, igralka 
Odbojkarskega kluba Kočevje, 
med fanti pa Komac Gregor, 
igralec Namiznoteniškega kluba 
Kočevje.

ANDREJA DROBNIČ je, 
čeprav mlada igralka, eden od 
stebrov ženske članske ekipe 
Odbojkarskega kluba Kočevje, 
ki uspešno nastopa v I. slovenski 
odbojkarski ligi. Ni tista, ki 
zabija žogo preko mreže, je pa 
motor ekipe, ki ji uspeva priti 
povsod po igrišču in soigralkam 
»servirati« take žoge, da se 
lahko dosegajo točke. Je repre
zentantka SR Slovenije za kade
tinje, kjer ima podobno vlogo 
kot v klubu in kjer je prav tako 
uspešna. Perspektivno pa je tudi 
v širšem krogu kandidatk za 
državno reprezentanco, ki bo 
nastopila na olimpijskih igrah 
leta 1992. Andreja je vses
transka športnica in odlična dija
kinja.

GREGOR KOMAC je danes 
prvi igralec Namiznoteniškega

kluba Kočevje, ki s svojo 
člansko ekipo posega v sam vrh 
I. slovenske namiznoteniške 
lige. Je izredno marljiv in priza
deven igralec in športnik, ki v 
kočevskih razmerah trenira naj
več. Ob vsakem delu so seveda 
tudi rezultati. Na prvenstvu SRS 
za člane v letu 1985 je v paru z 
Dušanom Špoličem osvojil 
drugo mesto, na zveznem selek
cijskem turnirju v Kočevju pa 
prvo mesto in s tem uvrstitev 
med dvanajst najboljših mladin
cev v državi (tekmovanje te dva
najsterice za prvaka SFRJ bo v 
začetku leta 1986 in možnosti so, 
da si priigra še boljšo uvrstitev), 
je mladinski reprezentant SRS 
in je edini kočevski športnik na 
listi perspektivnih slovenskih 
športnikov za leto 1985/86.

Obema športnikoma je pred
sednik Zveze telesnokulturnih 
organizacij Kočevje ing. Tone 
Prelesnik na svečanosti ob praz
novanju 75-letnice organizirane 
telesne kulture v Kočevju izročil 
priznanja za izbor športnikov 
leta.

Cveto Arko Najboljša športnika v letu 1985
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• Zanimivosti v besedi in sliki • Zanimivosti v besedi in sliki

tetin* mnovice. Ponedeljek, 10. 2. 1986

(<
Gremo v kino

MOST
■■■■NaMiiiSHemmieeae

Most — jedrnata beseda mno
gih izpeljank. Pojem, ki zdru
žuje in zbližuje. Beseda, ki pred
stavlja porabljena finančna 
sredstva, bogastvo in revnost 
idej ljudi. Je lok, ki spaja dva 
bregova in se v vrhunski ustvar
jeni lepoti lahko kosa z mavrico. 
Samo v konkretnih primerih 
dobi ta ista beseda zlovešč priz
vok, ko v militarističnih operaci
jah beseda most in določene 
izpeljanke zgubijo poetičnost in 
simboliko.

MOST — viseči, betonski, 
jekleni, zračni (Berlinska kriza), 
nakladalni, izkrcevalni, povelj
niški, mostišče (vojaško) 
mostišče na koleh, mostiček 
(mali most, a tudi čeljustna pro- 
teza-oboje pomembno v vsak
danjem življenju) itd.

Po večletnih ugotavljanjih je 
bilo končno ocenjeno, da je 
most pri cerkvi v Kočevju potre
ben temeljitega popravila. Pri 
tem je bilo poskrbljeno, da bo 
po zunanjem izgledu podoben 
prvotnemu originalu. Leta 1985 
se je pristopilo k rekonstrukciji, 
ki bo v celoti zaključena letos.

Izbrane so bile štiri slike, ki 
najbolj zgovorno dokumentirajo

nekaj etap opravljenih del.
In ob zaključku povsem vsak

danje vprašanje: Ali kot doma
čin mogoče veste, koliko mostov 
j c zgrajenih na reki Rinži? V 
kolikor ne veste, pojdite na 
nedeljski sprehod od izvira pri

Slovenski vasi pa vse do požirav- 
nikov pri Livoldu, kjer Rinža 
ponikne. Sprehod bo prijeten, 
ogledali si boste mostove, ki jih 
za borih nekaj kilometrov reke 
ni ravno malo!

Vladimir Gašparac

Spored filmskih predstav za mesec februar 1986
■ K* 11 Najboljši Bordel v Teksasu ameriška komedija, 114’

12. Marijini ljubimci ameriška psih. ljub. drama 
106’

13. 14. Čas nežnosti ameriška melodrama, 120’
14. 15. Zgodnja zrelost nemški erotski, 90’
15. 16. Hundra ameriški pustol. zgodovinski spektakel, 100' 
17. 18. Kolo sreče ameriška komedija, 106’
17. 18. Za nas dvoje francoska kriminalka, 110’
19. Strel v mesec ameriški standardni, 120’
20. 21. Volkovi ameriška grozljivka, 98'
22. 23. Breakdance ameriški glasbeni, 94’
24. 25. Grške smokvice nemška erotična komedija, 95’
26. Smisel življenja Monty Pithonsa ameriško- 

angleška satirična komedija, 106’
27. 28. Vragova ostrina ameriška kriminalka

V decembru smo predvajali 22 različnih filmov in organizi
rali 69 predstav. Predstave je obiskalo 10.081 gledalcev (v 
povprečju 146 na predstavo). Najbolje je bil obiskan akcijski 
film Nora misija (876 gledalcev), najslabše pa slovenska mla
dinska ljubezenska drama Ljubezen (113 gledalcev).

Spored filmskih predstav od 1. do 12. marca 1986
1. 2. Boter ameriški pustolovski 
3. 4. Lassiter ameriška pustolovska komedija, 100’
5. Pod vulkanom ameriška drama, 98’
6. 7. Pošast ameriška grozljivka, 109’
8. 9. Plačanec ameriški pustolovski

10. 11. Erotične fantazije danska erotična komedija, 80’ 
n Poredni fantje ameriška drama, 122’

Nagradna križanka 1

Spominsko obeležje narodnemu heroju 
Alojzu Kolmanu-Maroku v Koprivniku

Kočevska vas Koprivnik je odda
ljena od središča občine Kočevje 18 
km in ima vse značilnosti bivališča 
hribovitih predelov. Strnjeno 
naselje obdajajo plodovite njivske in 
travnate površine, ki prehajajo v 
obronkih v mogočne gozdove Roš
kega pogorja. Prvotnemu prebi
valstvu (Nemcem-Kočevarjem) je 
nudilo življenjsko eksistenco kme
tijstvo, zlasti živinoreja, ter prodaja 
lesa in prevozništvo s konji. Po izse
litvi kočevskih Nemcev-Kočevarjev v 
Raih leta 1941. so v naselju ostale le 
dve ali tri družine, med njimi tudi en 
Kočevar, ki se ni hotel izseliti in je 
kasneje sodeloval s partizani.

V času množične vstaje na 
Kočevskem spomladi 1942, pa tudi 
kasneje, je tudi Koprivnik dobil svoj 
pomen kot osvobojeno ozemlje in 
stratežko zaledje. Tu so se križale 
poti oz. male partizanske transver
zale, ki so preko kurirskih vez pove
zovale Suho krajino. Belo krajino, 
Notranjsko ter Kočevsko in zaledne 
enote v prostranstvih Roškega 
pogorja. Ob veliki italijanski ofen
zivi na Rog (avgust 1942) je služil 
Koprivnik kot koncentracija itali
janskega vojaštva za veliki manever 
obkoljevanja partizanskih enot in 
drugih organov ljudske vstaje, ki so 
se umakhile v Rog.

Tudi v kasnejšem obdobju je bilo 
področje Koprivnika prizorišče veli
kih bitk in spodadov z okupatorji in 
narodnimi izdajalci. Tako se je v 
dneh 14. in 15. novembra 1944 vnela 
srdita bitka z Nemci in belogardisti, 
ki so jih napadle enote 8. Levstikove 
brigade pod poveljstvom narodnega 
heroja Jožeta Ožbolta in popolnoma 
uničila bataljon sovražnih vojakov 
(52 mrtvih in 44 ranjenih).

V našem sestavku pa bomo opisali 
dogodek, ki se je pripetil deset dni 
pred zgoraj omenjeno bitko 8. bri
gade. Četrtega novembra 1944 je šel 
komandant zaščitne brigade glav
nega poveljstva NOV in POS, 
narodni heroj major Alojz Kolman- 
Marok z enim bataljonom proti 
Koprivniku, da zaščiti enote voj ne
političnega vodstva pred nenadnimi 
vpadi sovražnika na osvobojeno

ozemlje. Po umiku iz Koprivnika je 
tovariš Marok s svojim spremstvom 
nekoliko zaostal za glavnino oz. zaš- 
čitnico bataljona in padel v zasedo 
Nemcev. Spustil se je v neenako 
borbo. Svojemu spremljevalcu Bin- 
golu je velel, naj se umakne in obve
sti glavnino bataljona o situaciji. 
Spremljevalec se je temu upiral, 
toda Marok mu je ponovno ukazal, 
da mora povelje izpolniti in da bo on 
sam kril njegov umik. Bingolo se je 
pod zaščitnim ognjem Maroka in 
svojim streljanjem prebil do bata
ljona, vkljub temu, da mu je krogla 
prebila stegno. Marok pa je za svojim 
zasilnim slabim kritjem streljal na Nem
ce in praznil šaržer za šaržerjem iz 
svoje brzostrelke. Sovražna krogla 
mu je prebila koleno. Tudi zaradi te 
rane je bil umik nemogoč. Pričelo 
mu je primanjkovati streliva. V 
pištoli je imel le nekaj nabojev. 
Položil jo je predse na zasilni branik. 
Ko je izpraznil vse krogle iz zadnjega 
šaržerja, je izstrelil tudi naboje iz 
pištole. Vse do zadnjih dveh nabo
jev, ki jih je hranil zase. Zakaj dva 
naboja? Zato, ker lahko eden

odpove! V ognju, dimu in trušču se 
je tik pred njim pokazal škorenj 
nemškega vojaka. Sedaj je čas zame 
in nameril je cev pištole na sence. 
Lastna krogla je končala življenje 
narodnega heroja Maroka.

Alojz Kolman-Marok je on rojen
1. julija 1911 v zaselku Završje pri 
vasi Zabukovje v sedanji občini Sev
nica. V kmečki družini Kolmanovih 
se je rodilo petero otrok; s polbrati 
in polsestrami pa jih je bilo 8. Dva 
sta umrla že kot dojenčka. Oče 
Janez je umrl 1914. leta, ko je bilo 
Alojzu komaj 3 leta. Za številno dru
žino je pri majhnem posestvu bilo 
premalo kruha. Zato je moral Alojz 
služit k premožnejšim gopodar- 
jem. Po končani osnovni šoli se je šel 
v Ljubljano učit za pekovskega 
pomočnika, kjer se je tudi spoprija
teljil s Francom Rozmanom - kas
nejšim komandantom glavnega štaba 
NOV in POS, ki je podobno kot 
Alojz delil usodo pekovskega 
pomočnika. Toda gospodarska kriza 
je tudi v obrtniških poklicnih zane
tila brezposelnost. Tako je Alojz 
1931. leta postal gojenec vojaške 
podoficirske šole. Po nekem kon
fliktu zaradi razmer v bivši jugoslo
vanski vojski so ga obsodili na 
zaporno kazen. Iz vojaškega zapora 
je 1934 pobegnil v Italijo in nato v 
Avstrijo, kot vojaški oz. politični 
begunec. Nato je odšel v Francijo. Iz 
Francije se je vrnil 1938. leta, nakar 
so ga obsodili na zaporno kazen 18 
mesecev, ki jo je prestajal v Lepo- 
glavi. V tej kaznilnici se je seznanil z 
vodilnimi komunisti, ki so tu bili na 
robiji. Po prestani kazni se je poleti
1940 vrnil domov in opravljal prilož
nostna dela v domačem okolju. 
Spomladi 1941 je bil mobiliziran kot 
podoficir v bivšo jugoslovansko 
vojsko in prišel v nemško ujetništvo. 
Od tu je kmalu pobegnil in se doma 
skrival pred nemško okupacijsko 
vojsko. V noči od 1. na 2. november
1941 se je Alojz podal v partizane. 
10. decembra je prišel v taborišče 
Makronoške čete. Iz te čete ter Mol- 
niške in Stiške čete je bil 15. decem
bra 1941 ustanovljen II. Štajerski 
bataljon s komandantom Francem 
Rozmanom-Stanetom in političnim
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2. nagrada: SMOLIČ TEJA, Kidričeva 7, (knjiga Uredniški odbor Kočevskih novic)
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KOČEVJE peskanje ene8a stanovanjskega prostora (sobe), JOŽE ULE, Pri Unionu 8, 61330
SOBOPLESKAR

" IVAN'eeenc,R”"»
III. NAGRADA — knjižna nagrada uredništva Novic

komisarjem Dušanom Kvedrom- 
Tomažem na čelu. Marok je vsled 
svoje hrabrosti, iznajdljivosti in ob
vladanja vojaških veščin hitro napre
doval od mitraljezca do komandirja 
in komandanta brigade in majorja 
JLA. Bil je popularen in priljubljen 
človek, zlasti med štajerskim prebi
valstvom. Za narodnega heroja je bil

imenovan 20. decembra 1952.
Odbor borcev XVIII. divizije, 

vaška organizacija Zveze borcev 
Koprivnik in družbenopolitične 
organizacije so prevzele pobudo za 
postavitev spominskega obeležja 
heroju Maroku. Na Dan borca 4. 
julija 1951 je bila odkrita spominska 
plošča na pročelju osnovne šole v

Koprivniku, na kateri je vklesano 
besedilo, da je tu v bližini padel 
narodni heroj Alojz Kolman-Marok 
in aktivist Maks Torbar.

Velik je bil krvni davek Kočevske 
za osvoboditev. K potokom prelite 
krvi se je pridružila še kri narodnega 
heroja Alojza Kolmana-Maroka.

Nace Karničnik
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PRORAČUN OBČINE KOČEVJE ZA LETO 1986
ODHODKI PO GLAVNIH NAMENIH PORABE

v 000 din
Zap.
št. GLAVNI NAMEN PORABE Realizacija

31. 12. 1985 Plan 1986 Indeks
1 2 3 4 5
1 GLAVNI NAMEN 01 - DEJAVNOST ORGANOV DPS

a. Upravni organi 91.080 130.244 143
b. Sredstva za delo Skupščine in IS 44.276 64.365 145
c. Postaja milice 6.165 8.816 143
d. Sodnik za prekrške SO Kočevje 3.998 5.717 143
e. Temeljno sodišče Ljubljana — Enota Kočevje 17.152 24.527 143
{. Temeljno javno tožilstvo Ljubljana — Enota Kočevje 2.687 3.842 143
g. Občinsko javno pravobranilstvo Ljubljana 784 1.121 143
h. Sodišče združenega dela Ljubljana 1.435 2.052 143
i. Družbeni pravobranilec samoupr. Kočevje—Ribnica 2.327 3.328 143
j. Občinski štab TO — osebni dohodki in sklad skupne porabe 5.135 7.343 143
SKUPAJ GLAVNI NAMEN 01 175.039 251.355 1432 GLAVNI NAMEN 02 — Dejavnost LO 8.844 12.382 1403 GLAVNI NAMEN 03 — Dejavnost DPO 14.264 18.787 1324 GLAVNI NAMEN 04 — Negospodarske investicije 1.389 1.400 1005 GLAVNI NAMEN 05 — Dejavnost KS 3.886 5.052 1306 GLAVNI NAMEN 06 — Socialno varstvo 14.593 21.884 1507 GLAVNI NAMEN 07 — Komunalna dejavnost 250 300 1208 GLAVNI NAMEN 08 — Intervencije 7.896 " 13.083 1669 GLAVNI NAMEN 09 - Tekoča proračunska rezerva in obveznosti

iz prejšnjih let 2.391 3.139 13110 GLAVNI NAMEN 10 — Izločena sredstva 4.365 6.682 153
SKUPAJ ODHODKI PO GLAVNIH NAMENIH PORABE 232.917 334.064 143

PRIHODKI PO VRSTAH
Zap.
št. VRSTA PRIHODKOV

Plan 1986 
v 000 din

1 2 3

1. VRSTA 01 Davek iz osebnih dohodkov 191.764
2. VRSTA 02 Davek od prometa proizvodov 

in od plačil za storitve 90.000
3. VRSTA 03 Davek na doh. od premoženja 

in premoženjskih pravic 14.000
4. VRSTA 04 Takse 22.500
5. VRSTA 05 Prihodki po posebnih predpisih, 

prihodki upravnih organov in 
drugi prihodki 15.800

6. VRSTA 06 Sredstva prenešena iz 
prejšnjega leta -

SKUPAJ PRIHODKI PO VRSTAH 334.064

Obrazložitev:
Osnutek proračuna je pripravljen na podlagi predloga Družbenega 
dogovora o izvajanju politike na področju splošne porabe na ravni 
občin v SR Sloveniji v letu 1986, ki opredeljuje rast izvirnih pri
hodkov za splošno porabo v občinah v višini 95 % nominalne rasti 
dohodka na ravni SR Slovenije v letu 1986.

Osnova za povečanje dogovorjene splošne porabe občin v letu 
1986 je dogovorjena splošna poraba občin v letu 1985, brez učin
kov povečanja ali zmanjšanja splošne porabe za dejansko ugoto
vljeni znesek realiziranih kalkulativno ocenjenih prihodkov od 
davkov občanov v letu J984. Tako ugotovljena osnova se zmanjša 
za sredstva, porabljena za financiranje priznavalnin borcem NOV 
po podatkih iz zaključnega računa proračuna občine za leto 1985. 
Do ugotovljene stopnje rasti ustvarjenega dohodka na ravni SR 
Slovenije se tako izračunana osnova poveča globalno za 50 %. K 
povečani osnovi se prištevajo odobrena sredstva priznavalnin po 
merilih Republiškega komiteja za borce in vojaške invalide. Po 
sprejemu zaključenga računa za leto 1985 se občini poveča ali 
zmanjša obseg dogovorjene porabe v letu 1986 za dejansko ugo
tovljeni znesek realiziranih kalkulativno ocenjenih prihodkov od 
davkov občanov.

V obseg omenjenih prihodkov se ne štejejo:
- prilivi prihodkov od davkov občanov nad globalno opredeljeno 

rastjo splošne porabe
— lastni prihodki upravnih organov
- takse parklarjev in kopitarjev
— komunalne takse.
Ker se ugotavlja rast dohodka tromesečno, predvidevamo, da 
bomo v letu 1986 sprejemali spremembo proračuna po vsaki 
periodi.
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Izračun dogovorjene porabe
v 000 din

a. Omenjena poraba
1. dogovorjena poraba v letu 1985 brez učinkov
izterjave 207.310
2. izdatki za priznavalnine 13.263
3. osnova za izračun (1—2) 194.047
4. osnova povečana za 50 % 291.070
5. ocena priznavalnin za leto 1986 19.894
6. omejena poraba za leto 1986 (4 + 5) 310.964
7. Indeks 86 : 85 (kolona 6:1) 150

b. Neomejena poraba
1. lastni prihodki upravnih organov 11.100
2. takse parklarjev in kopitarjev 12.000
3. Skupaj 23.100

Ocena splošne porabe za občino Kočevje tako znaša:
a. omejena poraba 310.964
b. neomejena poraba 23.100

Skupaj 334.064
c. Indeks 86 : 85 143

Prihodki
V osnutku proračuna predvidevamo za 334.064.000 din prihodkov. 
Ocena prihodkov izhaja iz realizacije prihodkov do 30. 9. 1985, 
oceno do konca leta 1985 ter povečanju splošne porabe za dogo
vorjeni odstotek. Med prihodki letos ni dela odstopljenega poseb
nega republiškega davka od prometa proizvodov, ker republiški 
sekretariat za finance ocenjuje, da bomo z izvirnimi pokrili obseg 
dogovorjene porabe. V kolikor pa le-ti ne bodo zadoščali, bomo 
med letom lahko prejeli ustrezen del odstopljenega davka.

Odhodki
Pri razdelitvi prihodkov se je pri vseh tistih proračunskih porabni
kih, ki se financirajo izključno iz občinskega proračuna in v celoti 
pokrivajo iz teh sredstev tudi osebne dohodke, upoštevalo pove
čanje z indeksom 143. Pri tistih porabnikih, ki jim proračun ni 
edini vir financiranja, pa se sredstva glede na leto 1985 niso pove
čala (Kmetijska zemljiška skupnost in Veterinarska postaja) ozi
roma so povečana z manjšim odstotkom. Pri financiranju delegats
kega sistema in delovanja DPO v krajevnih skupnostih se sredstva 
povečujejo v globalu za 30 odstotkov, sredstva za potrebe splošne 
ljudske obrambe pa za 40 %. Sredstva pod 03 DEJAVNOST DPO 
se v globalu povečujejo za 32 %, ker se v letu 1986 iz teh sredstev 
ne financirajo mladinske delovne akcije ter Dolenjski list (v letu 
1985 smo za sofinanciranje mladinskih delovnih akcij namenili 
910.000,00 din ter za Dolenjski list 408.000,00 din). Sredstva za 
osebne dohodke in materialne stroške pa se tudi pri DPO poveču
jejo za 43 %.
Za blagovne rezerve ter sredstva rezerv se po odloku oziroma 
zakonu izloča 1 % prihodkov, kar predstavlja 6.682.000,00 din, 
tekoča proračunska rezerva pa je planirana v višini 3.139.000,00 
din.
Ker do izdelave osnutka proračuna nismo prejeli vseh zahtevkov 
po sredstvih, so prihodki in odhodki uravnovešeni, vendar bodo 
po predvidevanjih zahtevki višji za cca 15.000.000,00 din. Že v letu 
1985 nismo mogli glede na zahtevke posameznih porabnikov zago
toviti 7.000,000,00 din.

Oddelek za občo upravo 
NAČELNIK 

Majda LINDIČ

Predlog odloka o spremembi in dopolnitvi odloka o pošiljanju delegatov v zbore skupščine občine 
Kočevje_______________________________________________________________________________________

Predlagatelj: ESA — 337
IS SO Kočevje PREDLOG

Na podlagi 72. člena zakona o volitvah in delegiranju v skupščine 
(Uradni list SRS, št. 24/77 , 22/81 in .../85) je skupščina občine
Kočevje na seji zbora združenega dela dne__________________
sprejela

ODLOK
o spremembi in dopolnitvi odloka o pošiljanju 
delegatov v zbore skupščine občine Kočevje 1 2 3 4 5 6 7 8

1. člen
5. člen odloka o pošiljanju delegatov v zbore občinske skupščine 
Kočevje (Skupščinski Dolenjski list št. 3/78, Uradni list SRS, 7/82 
in 23/83) se spremeni tako, da glasi:
Za delegiranje delegatov v zbor združenega dela občinske skup
ščine se ob upoštevanju meril iz 4. člena odloka o pošiljanju dele
gatov v zbore občinske skupščine Kočevje določijo delegacije ozi
roma oblikujejo konference delegacij, ki delegirajo naslednje šte
vilo delegatov:
1. Itas Kočevje: delegacija delegira 4 delegate
2. Kemična tovarna Melamin Kočevje — DS Skupnih služb, 
TOZD Melapan in TOZD Storitve: konferenca delegacij delegira 
2 delegata
3. Slovenijales LIK Kočevje - DS Skupnih služb, TOZD Tovarna 
šolskega pohištva, TOZD Tovarna masivnega pohištva, TOZD 
Žaga, TOZD Blagovni promet, TOZD VIO, TOZD Smuči Pod- 
preska: konferenca delegacij delegira 4 delegate
4. Inkop Kočevje: delegacija delegira 1 delegata
5. Tekstilana Kočevje: delegacija delegira 3 delegate
6. Trikon Kočevje - DS Skupnih služb, TOZD Pletenine in 
TOZD Konfekcija: konferenca delegacij delegira 2 delegata
7. SOZD GK Kočevje — DS Skupnih služb, TOZD Mesarija, 
TOZD Prašičereja, TOZD Govedoreja, DO Gramiz in DS skup
nih služb DO KG: konferenca delegacij delegira 2 delegata
8. Gozdno gospodarstvo Kočevje - DS Skupnih služb, TOZD 
TGV, TOZD Rog, TOZD Pugled, TOZD Medved, TOZD 
Draga: konferenca delegacij delegira 3 delegate

9. Posestvo Snežnik Kočevska Reka: delegacija delegira 2 delegata
10. AVTO Kočevje: delegacija delegira 2 delegata
11. ZIDAR Kočevje - DS Skupnih skužb, TOZD Gradbeni sek
tor in TOZD Strojni obrati: konferenca delegacij delegira 2 dele
gata

*12. OPREMA Kočevje - DS Skupnih služb, TOZD Sintep, 
TOZD Mizarstvo, TOZD Usluga: konferenca delegacij delegira 1 
delegata
13. Zdravstveni dom Kočevje-Ribnica-DS Skupnih služb, TOZD 
ZD Kočevje: konferenca delegacij delegira 1 delegata
14. OŠ Zbora odposlancev Kočevje, OŠ Vas-Fara, OŠ Ljubo Šer
cer, WO Kočevje, Glasbena šola Kočevje, DU »Jože Šeško* 
Kočevje, Kulturni center Kočevje, VIGŠO Kočevje in Dom 
Dušana Remiha Kočevje: konferenca delegacij delegira 1 delegata
15. NAMA Kočevje, TRGOPROMET Kočevje, LJU
BLJANSKA BANKA Kočevje: konferenca delegacij delegira 3 
delegate __
16. TOZD Elektro Kočevje, TOZD PTT Kočevje, TOZD Var
nost Kočevje, Kočevski tisk Kočevje in Kovinar Kočevje: konfe
renca delegacij delegira 3 delegate
17. TOZD INTEGRAL, Računovodski biro, Hydrovod, Komu
nala, Cestno podjetje, Železniška postaja, TOZD Vezenina, 
Ljubljanske mlekarne, Pekama — Žito, DO MORC, DO Veteri
narska postaja, DO Lekarna Kočevje, Trgovina Varteks, Trgovina 
Standard, Trgovina Planika, Trgovina Borovo, Trgovina Peko, 
Trgovina Jelka Struge, Trgovina DZS Kočevje, Trgovina Jugopla- 
stika, Poslovalnica Koteks tobus, Petrol Kočevje, Tobačna 
tovarna DE Kočevje, Dinos, Servis Gorenje, Agrarija, Optika, 
Zavarovalna skupnost Triglav, Zavod SRS za rezerve, Projektivni 
atelje, Prodajalna Dela in loterije: konferenca delegacij delegira 1 
delegata
18. Skupna delegacija državnih organov: Upravni organi SO, 
Temeljno sodišče, Občinski sodnik za prekrške, Skupne službe SIS 
družbenih dejavnosti, Kmetijska zemljiška skupnost DS, SIS za 
zaposlovanje, Samoupravna stanovanjska skupnost, SIS za KCD, 
Delovna skupnost DPO občine Kočevje, ZŠAM Kočevje, AMD 
Kočevje, Občinski odbor RK Kočevje, Občinska gasilska zveza, 
Društvo upokojencev, SDK Kočevje, Postaja milice Kočevje: 
skupna delegacija delegira 1 delegata
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19. Kmetje kooperanti in delavci TOK: združena delegacija dele
gira 1 delegata
20. Obrtniki zasebniki: delegacija delegira 1 delegata.

2. člen
Ta odlok začne veljati 8. dan po objavi v Uradnem listu SRS. 

Številka: 013-4/78-1/2
Datum:___________________ Predsednik

občinske skupščine 
Jože NOVAK

Obrazložitev:

Osnutek odloka so delegati obravnavali na svoji 28. seji zbora ter 
ga skupno s predlogom oblikovanja delegacij za delegiranje dele

gatov za zbor združenega dela občinske skupščine in skupščine SIS 
posredovali v obravnavo v vse temeljne sredine. V času razprave 
so bile na predlog sprememb organiziranosti delegacij posredo
vane pripombe oz. dodatni predlogi iz naslednjih organizacij: 
Občinska izobraževalna skupnost, PM Kočevska Reka, Obrtno 
združeneje, KG, Nama, Integral TOZD Stojna, Elektro in Sne
žnik.

Svet za družbenopolitični sistem pri OK SZDL je na seji dne 
13. 1. 1986 obravnaval vse pripombe ter izoblikoval dokončen 
predlog za oblikovanje delegacij za zbor združenega dela, kakor 
tudi za oblikovanje delegacij za skupščine samoupravnih interes
nih skupnosti.

SEKRETARIAT IS in SO

Predlagatelj: ESA — 363
Izvršni svet PREDLOG

Na podlagi 14., 33., 37. in 41. člena zakona o komunalnih dejav
nostih (Uradni list SRS, št. 8/82) in 195. člena statuta občine 
Kočevje (Uradni list SRS, št. 6/79 in 2/82), je občinska skupščina 
na seji zbora združenega dela in zbora krajevnih skupnosti dne 
_________________ sprejela____________________

ODLOK
o spremembi odloka o določitvi pogojev za izvedbo 

priključkov na čistilne naprave v občini Kočevje

1. člen
Spremeni se 4. člen odloka o določitvi pogojev za izvedbo pri
ključkov na čistilne naprave v občini Kočevje, tako da glasi:
Za delno kritje stroškov graditve ter vzdrževanje čistilnih naprav 
plačujejo investitorji novih objektov namesto stroškov za graditev 
greznic ali individualnih čistilnih naprav, prispevek za priključek 
na javno kanalizacijo in čistilne naprave, ki znaša:
- od povprečne gradbene cene stanovanj v tekočem letu po m2 

uporabne površine v individualnih in vrstnih hišah 1,5 %
— od povprečne gradbene cene stanovanj v tekočem letu po m2

uporabne površine v blokovni gradnji 1,0 %
- od poslovnih in drugih nestanovanjskih stavb in prostorov z 

normalnim onesnaževanjem voda od celotne vrednosti 1,5 %
— od poslovnih in drugih nestanovanjskih stavb z nadpovprečnim 

onesnaževanjem voda na enoto onesnaževanja 600,- din. 2 *

2. člen
S tem odlokom se spremeni tudi 6. člen odloka, ki se glasi:
Za kritje stroškov obratovanja čistilnih naprav se uvede prispevek 
za čiščenje odpadnih voda, ki znaša:

- za gospodinjstva: količina porabljene vode na leto x 30 % cene 
m3 pitne vode

- za gospodarske in druge organizacije: količina porabljene vode 
x 30 % cene m3 pitne vode

- za gospodarske in druge organizacije z nadpovprečnim onesna
ževanjem voda bo določena stopnja onesnaženosti na podlagi 
analitično ugotovljenih vrednosti (Uradni list SRS, št. 18/85)
a) prisotnost kemikalij nad predpisano mejo 20 din/m3
b) vsebnost kovin v odpadni vodi 30 din/m3.

Ti zneski rastejo s procentom podražitve pitne vode.
Poleg v prvem odstavku navedenega prispevka se za obratovanje 
čistilnih naprav zbirajo sredstva po posebnem sporazumu.

3. člen
Ta odlok začne veljati osmi dan po objavi v Uradnem listu SRS.

Številka: 420- 3/83-3/1 
Datum: januar 1986

PREDSEDNIK 
Jože NOVAK

Obrazložitev:
Spremembo odloka o pogojih za izvedbo priključkov na čistilne 
naprave predlaga Komunalno podjetje Komunala Kočevje. Raz
logi za spremembo so naslednji: povečani stroški obratovanja 
čistilnih naprav, povečani stroški vzdrževanja in podražitve v grad
beništvu pri novi izgradnji čistilnih naprav. Iz omenjene utemel
jitve sledi, da je predlog upravičen.
Zato predlagamo, da zbor združenega dela in zbor krajevnih skup
nosti sprejmeta predlog odloka o spremembi odloka o pogojih za 
zvedbo priključkov na čistilne naprave v občini Kočevje.

Predlagatelj: Komunalno podjetje 
KOMUNALA Kočevje

Kadrovske zadeve

Predlagatelj: ESA 365
Komisya za volitve in imenovanja 
ter kadrovske zadeve

1. Izvolitev poklicnega sodnika Sodišča zdraženega dela v 
Ljubljani

Za poklicno sodnico Sodišča združenega dela v Ljubljani se izvoli 
MAJA DOLENC iz Ljubljane, Župančičeva 7.

Obrazložitev:

Komisija za volitve in imenovanja Skupščine občine Ljubljana- 
Center je na predlog predsednika Sodišča združenega dela v Lju
bljani razpisala prosto mesto poklicnega sodnika pri Sodišču zdru
ženega dela v Ljubljani. V 15-dnevnem razpisnem roku se je pra
vilno priglasilo pet kandidatov, in sicer: Dolenc Maja, Jamnik 
Nada, Prebil Tatjana, Šoba Vera, Zuccato Marjeta.
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V postopku kandidiranja kandidatov na prosto mesto poklicnega 
sodnika pri Sodišču združenega dela v Ljubljani so podali svoje 
mnenje o prijavljenih kandidatih vsi koordinacijski odbori za 
kadrovska vprašanja pri OK SZDL območja Sodišča združenega 
dela v Ljubljani, Koordinacijski odbor za kadrovska vprašanja pri 
Medobčinskem svetu SZDL Ljubljanske regije in Sodišče združe
nega dela v Ljubljani.

Komisija za volitve in imenovanja skupščine občine Ljubljana 
Center je obravnavala vloge prijavljenih kandidatov in ugotovila, 
da vsi izpolnjujejo z zakonom določene pogoje za opravljanje sod
niške funkcije. Pri izbiri predloga kandidata za izvolitev poklic
nega sodnika je komisija upoštevala predvsem daljše delovne 
izkušnje kandidatov v združenem delu in tudi v pravosodju ter 
mnenje Sodišča združenega dela v Ljubljani in Medobčinskega 
sveta SZDL Ljubljanske regije.

2. Izvolitev dveh nepoklicnih sodnikov Sodišča združenega dela v 
Ljnbljani

Delegatska vprašanja in odgovori

Delegacija KS Kočevje — mesto je že na 28. seji zbora občinske 
skupščine zahtevala pojasnilo glede prodaje zemljišča Poje Ivanu 
in Jožetu v Rožni ulici v Kočevju.
Na 29. seji zbora KS je delegacija KS Kočevje — mesto ponovno 
postavila zahtevo, da se pojasnilo predloži tudi delegatom 
občinske skupščine in ne samo svetu KS Kočevje — mesto.

ODGOVOR UPRAVNEGA ORGANA 
ZA GOSPODARSTVO:
V zvezi z vašim vprašanjem glede dodelitve zemljišča k stano
vanjski hiši POJE Ivana in Jožeta v Rožni ulici v Kočevju, vam 
sporočamo sledeče:

1. Podjetje za PTT promet je leta 1979 vložilo vlogo za gradnjo 
prizidka k obstoječemu PTT objektu v Kočevju.
2. Za navedeno gradnjo je bila izdelana LD št. 303/79. Predvidena 
je bila delna zapora (ukinitev) Rožne ulice ter na podlagi tega 
nujno ureditev križišča Turjaška ul. - Bračičeva ul.
3. Pogoji za gradnjo prizidka so se po obširni javni razpravi ter 
nasprotovanju zapore Rožne ulice, spreminjali. Obveljala je 
končna varianta po LD št. 303/79, 81, 82 in dopolnitev 1983.
4. Končna varianta LD 303/ dopolnitev 1983 je predvidevala 
gradnjo prizidka brez zapore Rožne ulice ter v skladu s tem tudi 
brez rekonstrukcije križišča Turjaška u. — Bračičeva ulica.
5. V tem času je oddelek za gospodarstvo občine Kočevje — pre
moženjsko pravna služba vodil postopek za odvzem zemljišča 
nekaterim lastnikom v Rožni ul. zaradi ureditve križišča (izvedena 
je bila meritev, zaslišanje strank, izdelan razširjen predlog za raz
lastitev v javnem interesu itd.). Na predlog investitorja ter SIS za 
komunalne in cestno dejavnost občine Kočevje je torej odpadla 
ureditev križišča in oddelek za gospodarstvo je postopek za prenos 
zemljišča zaradi ureditve »križišča« ustavil.
6. V letu 1985 sta POJE Ivan in Jože zaprosila za nakup funkcio
nalnega zemljišča k stanovanjski hiši v Rožni ulici.
Oddelek za gospodarstvo je imenoval komisijo za ogled na kraju 
samem. Na ogled je bil vabljen tudi predstavnik KS Kočevje - 
mesto. Predstavniki KS Kočevje — mesto se v glavnem ogledov ne 
udeležujejo. Na ogledu je bilo ugotovljeno, da je zemljišče, za 
katero sta zaprosila POJE Ivan in Jože, DL s pravico uporabe 
občine Kočevje. Njuna stanovanjska hiša je oddaljena od meje 
parcele, ki naj se jima dodeli, le 1 m. Zemljišče meji na parcelo 
Poje z ene strani, 2 ostali strani pa na Bračičevo in Turjaško ulico. 
Torej je na podlagi navedenega edini, ki bi mu lahko dodelili 
zemljišče, Poje. Komisija je svoje mnenje posredovala Izvršnemu

Za nepoklicnega sodnika Sodišča združenega dela v Ljubljani, ki 
ni v delovnem razmerju pri tem sodišču, se izvoli:
MIRAN VIDIC in 
LJUBICA ZUPANČIČ.

Obrazložitev:
Komisija za volitve in imenovanja Skupščine občine Ljubljana- 
Center je prejela prošnji Antona Kopača in Maje Dolenc, novo 
izvoljenih poklicnih sodnikov pri Sodišču združenega dela v Lju
bljani, da ju občinska skupščina razreši te dolžnosti. Komisija se je 
z razrešitvijo strinjala in predlaga zborom občinske skupščine 
Ljubljana-Čenter, da ju razrešijo te dolžnosti.
Ker mora občina Ljubljana-Center kandidirati 18 nepoklicnih' sod
nikov pri Sodišču združenega dela v Ljubljani, sta tako ostala dva 
prosta sodniška mesta. Občinska konferenca SZDL Ljubljana 
Center je evidentirala dva kandidata za izpraznjeni sodniški mesti, 
in sicer Mirana Vidica in Ljubico Zupančič. Njuno kandidaturo 
podpira tudi koordinacijski odbor za kadrovska vprašanja pri 
Medobčinskem svetu SZDL Ljubljanske regije.

Komisija za volitve in 
imenovanja ter kadrovske zadeve

svetu SO Kočevje, ki je sprejel sklep, da se zemljišče dodeli POJE 
Ivanu in Jožetu.
Na podlagi sklepa so bile izdane vse ustrezne zemljiškoknjižne 
listine ter zemljišče dano POJE Ivanu in Jožetu v uporabo. Ze
mljišče je bilo prodano za 224,00 din za m1 2 3 4 5 6 kot je to določil sodni 
cenilec.
7. Iz navedenega izhaja, da je bilo zemljišče dano v uporabo v 
skladu z obstoječo zakonodajo ter na podlagi ugotovljenih dejstev 
na kraju samem.
Glede na raznorazne govorice in neutemeljena razpravljanja, vam 
v pojasnilu sporočamo tudi sledeče:
— Iz 1. člena zakona o splošnem upravnem postopku (ZUP) 
izhaja, da po navedenem zakonu postopajo upravni organi dru
žbenopolitične skupnosti, kadar v upravnih stvareh neposredno 
uporabljajo predpise odločanja o pravicah, obveznostih ali pravnih 
koristih posameznikov, pravnih oseb ali drugih strank. V uprav
nem postopku z izdajo upravne odločbe lahko zato upravni organ 
odloči le takrat, če gre za zadevo, ki je v zakonu urejena kot 
upravna stvar.
— Torej je upravni organ ugotovil, da sta POJE Ivan in Jože želela 
odkupiti zemljišče, ki je bilo družbena lastnina z vknjiženim imet
nikom pravice razpolaganja občine Kočevje, zaradi zaokrožitve 
funkcionalnega zemljišča k že zgrajeni stanovanjski hiši v skladu z 
51. členom zakona o stavbnih zemljiščih, kar pomeni, da sta s to 
vlogo zaprosila za oddajo stavbnega zemljišča v družbeni lastnini 
zaradi zaokrožitve funkcionalnega zemljišča k stavbi...
— V zvezi s takšnimi vlogami za oddajo stavbnega zemljišča 
upravni organ pojasnjuje, da oddaja stavbnega zemljišča v druž
beni lastnini ni urejena kot upravna stvar (torej) ni vezana na pri
dobivanju vseh mogočih soglasij) in se stavbno zemljišče torej 
odda s pogodbo.
— Glede na takšne veljavne predpise o oddaji stavbnega zemljišča, 
kot izhaja iz spisa v tej zadevi, je bila tudi sklenjena pogodba o 
oddaji spornega zemljišča med občino Kočevje ter POJE Ivanom 
in Jožetom.
— Pri sklenitvi pogodbe gre namreč za civilno pravno razmerje 
med pogodbeniki in o sporih iz takih razmerij, če bi do njih prišlo, 
je pristojno odločati le redno sodišče v pravdnem postopku.
— Glede na to, da v zadevi ni šlo, kot je že zgoraj navedeno za 
upravno stvar o kateri bi biio mogoče odločati v upravnem pos
topku, v zadevi tudi ni mogoče vložiti pritožbe, o katere uteme
ljenosti bi bilo mogoče odločati v upravnem postopku.
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